
SERIÁL
Vzpomínání na LIAZ po-
kračuje v tomto vydání 
povídáním s Karlem Václa-
víkem, spoluautorem cyklu 
tří knih Škoda a LIAZ. 
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ZÁMĚRY
Před rokem Kamelot při-
nesl přehled soukromých 
investičních záměrů týkají-
cích se města. Jak se tyto 
záměry mezitím posunuly?
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ROZHOVOR
S Vendulou Šeflovou, no-
vou členkou rady města, 
o sociálních službách, ob-
čanské aktivitě, práci pro 
komunitu i o běhání.
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INZERCE

Reprezentační ples města se po letech vrací, 
připomene 30. výročí vzniku republiky

INZERCE

Volby jsou za námi. 
a co kampan?

Vážení čtenáři, Hradišťáci i přespolní, 

máme za sebou další volby, tentokrát prezidentské. Na Hrad jsme si jako hlav-
ního představitele naší země navenek vybrali toho, kdo zaujal největší počet 
voličů (nebo možná spíše toho, komu se podařilo s jeho týmem vzbudit ve více 
voličích odpor vůči protikandidátovi). Každopádně, předvolební kampaň byla 
dlouhá, vyčerpávající, zavádějící a často i za hranicí morálky. Někdy mi dokonce 
připadlo, že marketingové týmy některých kandidátů se řídily heslem „čím hůř, 
tím líp“. A tak se v lidech snažily pro své dobro posilovat pocity nespokojenosti, 
nedostatku či v nejhorším případě strachu. V první řadě se prostě cílilo na emo-
ce. Často však na základě poupravených informací vytržených z kontextu nebo 
dokonce záměrných lží, které se po stotisícím opakování pro některé stávají 
pravdou. Taková kampaň bohužel vede k rozdělování společnosti, kolikrát i rodin 
nebo partnerů. V těchto případech je potřeba zachovat vyšší míru tolerance, ctít 
cizí názor, i když může být „sebeblbější“, a čekat na mistrovství světa v hoke-
ji, kdy budeme zas všichni fandit stejnému týmu. Doufejme, že takto popsaná 
kampaň skončí spolu s volbami a užijeme si ji zase až za rok a půl.

V souvislosti s volbami musím vyjádřit poděkování všem, kteří se zapojili 
do jejich organizace a zajistili jejich bezvadné uskutečnění – počínaje naším 
odborem správních činností, přes Václava Tomana, který zajišťuje vybavení 
volebních místností, členy volebních komisí, kteří věnují svůj čas za nevelkou 
odměnu na oltář svátku demokracie, až po zaměstnance Českého statistického 
úřadu, jež mají na starosti zpracování výsledků. Ještě jednou díky.

Volební téma je tedy pro tento rok za námi a vystřídají ho na naší komunální 
úrovni jiná běžná témata. Mám radost, že jedním z nich budou stavební práce. 
V průběhu prosince a ledna se totiž podařilo vysoutěžit dodavatele obou připra-
vovaných lávek, přes Jizeru u Kofoly i přes dálnici D10, a také dodavatele rekon-
strukce budovy Klubu na náměstí. Tak snad se blýská na lepší časy. Ceny ener-
gií a paliv pomalu klesají, covid už není strašákem a dokonce napadl i sníh… 

Kéž takovýto přísun pozitivních informací vydrží po celý rok 2023.

Jan Mareš, 1. místostarosta města

Jednání zastupitelstva
V pondělí 13. února od 17 hodin se 
na sále Základní školy Studentská 
uskuteční zasedání Zastupitelstva 
města Mnichovo Hradiště. Materiály 
a program jednání budou zveřejněny 
v předstihu na webu města. (wes)

Mohutný swingový bigband, atraktiv-
ní barmanská show, efektní taneční 
ukázky nebo bohatá tombola, to 
je jen několik lákadel blížícího se 
XIV. Reprezentačního plesu města 
Mnichovo Hradiště, který se letos 
uskuteční po tříleté pauze. Možnost 
přijít se pobavit a protančit střevíce 
dostanete v sobotu 4. března.

Hlavním hostem programu bude 
kapela Zatrestband z Třeště, pět-
advacetičlenný swingový orchestr, 
který si potrpí na mistrná aranžmá, 
vynalézavou dramaturgii i výraz. Ne 
nadarmo toto těleso patří ke kme-
novým orchestrům známé Tančírny 
Třešť, za kterou se na Vysočinu sjíž-
dějí tancechtivé páry z celé repub-
liky. A nebojte, Zatrestband nehraje 
pouze swingové melodie. Těšit se 

můžete na klasické hity české i svě-
tové hudby, současnou tvorbu i retro 
šlágry.

Hru orchestru doplní řada dal-
ších lákadel. Účastníci plesu si užijí 

třeba energickou barmanskou show. 
Budou žasnout nad zručností bar-
mana i nad jeho prací s UV světlem 
a ohněm a po celý večer si v jeho 
stánku budou moci objednávat 

míchané nápoje. Fotograf Václav 
Vopat v předsálí zase pozve do své-
ho fotokoutku, aby si z plesu každý 
tanečník odnesl rozvernou fotografii.  
S tanečními ukázkami vystoupí 
TASK Impuls a ILMA Dance a v plá-
nu je také krátká výuka charlestonu. 
Samozřejmostí je bohatá tombola.  
O občerstvení se postará školní ku-
chyně.

Tématem letošního plesu je 
připomínka 30 let uplynulých od 
založení České republiky. Sál bude 
vyzdoben v národních barvách, vý-
ročí připemene rovněž barevné na-
svícení sálu.

Vstupenky na ples jsou v prodeji 
v Městském informačním centru od 
1. února.

Martin Weiss
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Vlajka nad radnicí připomíná výročí LiAZu

V pátek 20. ledna zavlála nad měst-
ským úřadem vlajka s logem 70 let 
LIAZu v Mnichově Hradišti. Připomí-
ná jak dvě důležitá výročí spojená s 

někdejším výrobcem nákladních au-
tomobilů (70 let od zahájení výroby v 
samostatném mnichovohradišťském 
závodě a 20 let od vyrobení posled-

ního vozu), tak blížící se květnovou 
připomínku LIAZu. Ta 27. května 
do Hradiště přivede sedm desítek 
liazek a řadu vzácných hostů. (wes)

ˇ

Lávky mají dodavatele
Lávku přes dálnici D10 i přes Jizeru 
u Kofoly by měla realizovat společ-
nost BREX spol. s.r.o. (stavěla např. 
Komunitní centrum). Dříve oznáme-
ný vítěz výběrového řízení na do-
dávku lávky přes Jizeru, z výběrové-
ho řízení nakonec odstoupil. (wes)
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TELEGRAFICKY ZE ZASEDÁNÍ 
RADY MĚSTA

HLEDÁ SE FIRMA, KTERÁ ZREALIZUJE DOPRAVNÍ OPATŘENÍ
Nový chodník u bývalé hospody ve Dnebohu, místo pro přecházení 

a nové zastávky na hlavní silnici v Dobré Vodě a nový chodník a přechod 
od parkoviště za zámkem do ulice Nad Dolci. Trojice dopravních opatření 
je předmětem zakázky, jejíž zadávací dokumentaci radní v lednu schvá-
lili. Dodavatel by měl být vybrán tak, aby na jaře mohla začít realizace 
jednotlivých opatření.

REKONSTRUKCE HŘIŠTĚ VE VESELÉ MÁ DODAVATELE
Rada města potvrdila plzeňskou společnost VYSSPA SPORTS Tech-

nology s.r.o. jako vítěze výběrového řízení, který provede rekonstrukci 
víceúčelového hřiště a cvičné tenisové zdi ve Veselé. Realizace je naplá-
novaná na první půli roku. Předmětem prací v hodnotě 2,2 milionu korun 
je obnova podkladních vrstev, kompletní obnova hřiště s důrazem na roz-
šíření víceúčelového charakteru sportoviště a také obnova tréninkové stě-
ny a jejího okolí. Akci z 45 procent financuje Nadační fond ŠKODA AUTO.

NOVÝ SKATEPARK PROJEKTUJÍ AUTOŘI STUDIE
Město uzavřelo smlouvu s firmou U / U Studio s.r.o., která zpracová-

vala studii nové podoby městského skateparku a ve výběrovém řízení na 
zhotovitele projektové dokumentace a inženýrskou činnost se umístila na 
druhém místě. Vítěz výběrového řízení, firma MP technik spol. s r.o., z ka-
pacitních důvodů z výběrového řízení odstoupila. U / U Studio již zahájilo 
práce na projektové dokumentaci a inženýringu. Na základě připomínek 
občanů a po dohodě se zhotovitelem projektové dokumentace bude do 
projektu zakomponována možnost v místě tolik oblíbeného sáňkování.

MĚSTO PODPOŘILO POSKYTOVATELE SOCIÁLNÍCH SLUŽEB
Radní schválili rozdělení peněz poskytovatelům sociálních služeb ze 

sociálního fondu města. Individuální dotace získali poskytovatelé pečova-
telské služby (například Diecézní charita Litoměřice, Spokojený domov 
nebo Malyra), poskytovatelé služeb pro rodiny a děti (Respondeo nebo 
Centrum pro rodinu Náruč) i nízkoprahová zařízení a terénní programy 
(Semiramis). V součtu šlo o více než dva miliony korun.

TIBETSKÁ VLAJKA A LIDSKÁ PRÁVA
10. března si celý svět připomíná rok 1959 a Tibetské národní povstá-

ní proti čínské okupaci. Na úřadech, radnicích nebo vysokých školách při 
této příležitosti vlaje tibetská vlajka jako symbol podpory Tibetu i boje za 
lidská práva. Mnichovo Hradiště se k iniciativě Vlajka pro Tibet pravidelně 
připojuje a bude tomu tak i letos a po zbytek tohoto volebního období.

Most na Klášter se stále rozebírá, 
zároveň už se betonují základy V posledních dvou měsících pro-

bíhaly v místních částech volby 
nových osadních výborů. Tam, kde 
už osadní výbor v minulém voleb-
ním období existoval, to bylo v režii 
doslouživších osadních výborů,  
v případě Hněvousic, které vlastní 
osadní výbor dosud neměly, zor-
ganizovalo volební schůzi město. 
Vzhledem k tomu, že několik občanů 
Hněvousic zvedlo hozenou rukavici, 
podařilo se osadní výbor nově usta-
novit i v této místní části.

Novými či staronovými předse-
dy osadních výborů byli na období 
2023–2026 zvoleni: ve Dnebohu Mi-
roslav Šťastný, v Hněvousicích Petr 
Červinka, v Hoškovicích Stanislav 
Dumek, na Kruhách Václav Vaníček, 
ve Lhoticích Jiří Havel, na Olšině 
Jana Nováková, v Podolí Monika Fí-
lová Volfová, na Sychrově Jaroslav 
Vlasatý a ve Veselé Vratislav Dut-
ka. Ustanoven nebyl osadní výbor  
v Dobré Vodě. Kontakty na předsedy 
naleznete v příštích dnech na webu 
města. (wes)

Sdílená kola Nextbike 
se na jaře vrátí

V polovině prosince zmizela z ulic 
modrá sdílená kola společnosti 
Nextbike a zamířila na posezónní 
servis. V březnu se ovšem zase vrá-
tí a k dispozici budou do listopadu. 
Fungování služby bude letos v ob-
dobném rozsahu, v jednání je jedna 
nová stanice. Projekt z 45 % pomů-
že financovat Nadační fond ŠKODA 
AUTO. Půjde o již 3. ročník bikesha-
ringu v Mnichově Hradišti. (wes)

Ondřej Lochman o práci pro město: 
Pomáhám s dotacemi i zrychlovat procesy
V říjnu 2022 předal Ondřej Lochman 
starostenský řetěz Jiřímu Plíhalovi  
a po osmi letech starostenskou kan-
celář opustil. Ve vedení města však 
zůstal jako neuvolněný 2. místosta-
rosta. Přestože jeho primární pra-
covní náplní je výkon poslaneckého 
mandátu v Parlamentu ČR, svých 
kontaktů v Praze využívá ve pro-
spěch Mnichova Hradiště i nadále.

Vážení Hradišťáci, možná se vám 
zdá, že jsem naše krásné město 
vyměnil za Prahu, potichu se z Mni-
chova Hradiště vytratil a na práci pro 
město rezignoval. Samozřejmě tomu 
tak není. Pravdou je, že na měst-
ském úřadě jsem k zastižení pouze 
jeden či dva dny v týdnu, ale nadále 
se věnuji komunálním tématům, kte-
rá považuji za svá, a využívám veš-
kerých svých pražských kontaktů ve 
prospěch Mnichova Hradiště a jeho 
obyvatel. Zároveň jsem po volbách 
na čas „vyklidil pole“, abych umožnil 
novému starostovi naplno se ujmout 
funkce bez pocitu, že mu nějak „lezu 
do zelí“. Nyní bych ale rád informo-
val o tom, jaká je má nová role ve 
správě města a jaké projekty ve 
prospěch Mnichova Hradiště mě za-
městnávají.

Začnu zcela konkrétními téma-
ty, jmenovitě dopravou. Na krajské 
úrovni usiluji o větší investice do 
oprav silnic II. a III. tříd v okolí měs-
ta. Mezi krajskou správou a údržbou 
silnic (KSÚS) a městem vstupuji do 
příprav rekonstrukce průtahu měs-
tem, ulice Víta Nejedlého, v úseku 
od kruhového objezdu u Lidlu po ná-
městí. Letos budou v místě pracovat 
správci sítí, příští rok začne samotná 
rekonstrukce, která kompletně zve-

lebí uliční prostor. 
Obyvatele Lhotic, Podolí  

a Sychrova dlouhodobě trápí stav 
silnic, po kterých se dostávají domů. 
Také v tomto případě se snažím  
o nápravu. Spojnice mezi Veselou 
a Lhoticemi by mohla být opravena 
už letos, v Podolí je potřebné začít 
připravovat projekt rekonstrukce sil-
nice a Sychrov je zatím ve dvou- až 
čtyřletém výhledu.

Už celé roky se zabývám mos-
tem přes dálnici na Přestavlky. Tepr-
ve mé angažmá na kraji a ve Sně-
movně mi však rozšířilo možnosti, 
které jsem měl jako starosta pouze 
omezené. Problém je ve vlastnictví 
mostu, ke kterému se nikdo nehlásí. 
Od roku 1989 nebyla tato situace vy-
řešena a stav mostu je tristní. Téma 
řeším s Ministerstvem dopravy a usi-
luji o to, aby si most převzal vlastník, 
který bude schopen do něj investo-
vat. Řeším tedy určení jeho vlast-
nictví včetně opravy nebo zajištění 
jiného trvalého přístupu. Zajímám 
se rovněž o most na Klášter, jehož 
demolice postupně probíhá. 

Další konkrétní záležitostí, ve 
které se angažuji, je Domov Mod-
rý kámen a výše nájemného, které 
Středočeský kraj, provozovatel do-
mova, platí městu, které je vlast-
níkem objektu. V těchto dnech by 
měla o výši nájemného definitivně 
rozhodovat rada kraje. Město usiluje 
o zvýšení nájemného o 800 tisíc až 
milion korun ročně, což umožní do 
nemovitosti více investovat a zvyšo-
vat tak komfort jeho obyvatel. Vleklý 
problém odstartovalo snížení nájem-
ného v éře hejtmana Davida Ratha, 
nyní se po mnoha letech blížíme  
k jeho zdárnému vyřešení.

Za přínosné považuji i zrych-
lování procesů, v nichž Mnichovo 
Hradiště figuruje, na centrálních 
úřadech a institucích a získávání 
informací o dotačních výzvách a 
grantech. Pokud o připravované vý-
zvě víme včas, má náš projektový 
tým mnohem větší šanci připravit 
se na její vyhlášení a dotaci získat. 
Zmínit mohu například dvacetimilio-
novou dotaci na rekonstrukci Klubu, 
která je velkým úspěchem z posled-
ní doby. Poděkování zde patří také 
dotačnímu týmu na radnici. Význam 
těchto aktivit bude v příštích letech 
vzhledem k ekonomické situaci jed-
noznačně narůstat, a to jak v souvis-
losti s přípravou městských investic, 
tak třeba s energetickými úsporami. 
Bez dotací by se rozvoj města výraz-
ně zpomalil.

Kolegům z vedení města sekun-
duji při strategickém rozhodování, 
ať už je to aktualizace strategického 
plánu města nebo v otázkách roz-
vojových lokalit. Ve strategických 
věcech se také věnuji kapacitám na-
šich škol, přesněji zařazení našeho 
města v dotačních programech státu 
mezi ta města, která zakoušejí vyso-
kou potřebu nových tříd.

Jak jsem uvedl v úvodu, šance, 
že mě zastihnete na radnici, je dnes 
sice výrazně nižší než v minulých le-
tech, na druhou stranu už nejsem ve 
schizofrenní situaci, kdy jsem seděl 
na několika židlích současně. Osob-
ně se mi mnohem lépe dýchá a můj 
přínos pro město je, věřím, třebaže 
jiný, srovnatelný s mým předchozím 
působením v čele města.

Ondřej Lochman,
2. místostarosta města

Místní části si zvolily 
osadní výbory

Most na Klášter na hlavním tahu 
ve směru na Mimoň byl 1. prosince 
2022 uzavřen a bezprostředně poté 
začala jeho postupná demolice. Ta 
pokračovala i v lednu. Během kon-
trolního dnu 11. ledna zbývala ze 
starého mostu poslední čtyři pole.

Dopravní stavba vybudovaná  
v 80. letech musela jít k zemi vzhle-
dem k jejímu havarijnímu stavu, aby 
na témže místě vznikl v režii Krajské 
správy a údržby silnic Středočeské-
ho kraje během dvou let most nový 
za bezmála 174 milionů korun. Stav-
ba si vyžádala uzavírku do konce 
října 2024.

Na místě probíhají pravidelné 
kontrolní dny, jichž se účastní rov-
něž zástupci města. Starosta Jiří 

Plíhal po návštěvě stavby konstato-
val, že postup prací pokračuje dle 
harmonogramu a že na levém břehu 
řeky, tedy u Mnichova Hradiště, již 

začíná betonování nových základů 
pro mostní podpěry.

Martin Weiss

Infopanely v lesoparku jsou kompletní
Teď už se v lesoparku nikdo neztra-
tí. V závěru roku 2022 byly u dvou 
vstupů do oblíbeného cíle prochá-
zek instalovány informační panely, 
jejichž součástí je mapa sítě cest  
a zajímavých míst lesoparku včetně 
vyznačení ulic, kterými lze lesopark 
opustit. Zatímco panel u sochy mni-
cha nabízí mapu velkého formátu, 
a je tak vhodným výchozím bodem 
zejména pro turisty či jiné přespolní, 
panel u soutoku Jizery a Nedbalky 
obsahuje mapu menšího formátu  
a vedle ní také pohled na historické 
plovárny, které od druhé půle 19. 
století na Jizeře vznikaly. (wes)
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Plány na výstavbu skladovacích a výrobních hal upravil 
územní plán i zásady rozvoje území. Zájem investorů přetrvává
Na stránkách Kamelotu město 
před rokem informovalo o několi-
ka větších soukromých stavebních 
záměrech, které tou dobou vedlo  
v patrnosti. Jak se tyto záměry od té 
doby posunuly? Spíše málo. Vysvět-
lit si to lze jako důsledek nepříznivé 
ekonomické situace. Pojďme se ale 
podívat na jednotlivé projekty a jejich 
aktuální stav. 

Dostavba skladovací haly společ-
nosti Kofola

Kofola se svým záměrem 
úspěšně prošla schvalovacími pro-
cesy všech dotčených státních úřa-
dů a vyhověla zatím i podmínkám 
města – například tím, že souhlasila 
se zelenou střechou na avizovaném 
objektu. Hala by měla značně elimi-
novat provoz nákladní dopravy na 
Černé silnici, a tím snížit problémy  
s hlukem od nákladních aut, který 
obyvatele obtěžuje zejména během 
letních nocí. Kofola přistoupila  jako 
odpovědný investor k Zásadám roz-
voje území města Mnichovo Hradiš-
tě, a pokud získá stavební povolení, 
dostane město od společnosti pří-
spěvek na rozvoj infrastruktury ve 
výši bezmála 4,9 milionu Kč. Kofola 
v současné době připravuje podkla-
dy pro stavební řízení. Dle dostup-
ných informací nepředpokládáme, 
že by realizace nové haly začala 
dříve než v roce 2025.

Hala D v Industrial Parku MH
Mnozí z nás sledovali demolici 

komínu v areálu bývalého LIAZu, na 
jehož místě investor chystá výstav-
bu poslední logistické haly v tomto 
areálu. Také s Industrial Parkem se 
město nakonec dohodlo na aplika-
ci Zásad rozvoje území, což vedlo  
k dílčí úpravě parametrů stavby. Po-
kud investor svůj záměr uskuteční, 
získá od něj město rovněž příspěvek 
na  rozvoj infrastruktury ve výši 3,9 
milionu Kč. I zde ale zatím probíhá 

příprava podkladů pro stavební po-
volení a stavba zatím nemá jasný 
termín zahájení.

Skladový areál v Dobré Vodě
Výstavba v Dobré Vodě je bo-

hužel případem, kdy investor nere-
spektuje stavební zákon a ani není 
ochoten jednat podle Zásad rozvoje 
území. Investor zde stavbu zahájil 
bez stavebního povolení a ve stavbě 
nadále pokračuje. Město jako vlast-
ník sousedních pozemků iniciovalo 

Volby: Hradišťáci by hlasy
mezi finalisty rozdělili jinak 
V pátek 13. a v sobotu 14. ledna pro-
bíhala v České republice historicky 
třetí přímá volba hlavy státu. Do klá-
ní o prezidentský úřad vstoupilo (po 
odstoupení Josefa Středuly) celkem 
osm kandidátů. S celkovým ziskem 
35,40 % postoupil do druhého kola 
z prvního místa Petr Pavel, který v 
závěru ledna následně změřil síly  
s Andrejem Babišem, jenž v prvním 
kole získal 34,99 % hlasů. Druhé 
kolo voleb se uskutečnilo až 27.  
a 28. ledna, tedy po uzávěrce tohoto 
vydání zpravodaje.

Výsledky prvního kola voleb 
v Mnichově Hradišti kopírovaly vý-
sledky celostátní, pouze s drobnou 
výchylkou. 70 % hlasů, které si mezi 
sebou na celostátní úrovni Pavel a 
Babiš rozdělili takřka rovným dílem 
(rozdíl činil necelých 23 tisíc hlasů) 
by voliči z Mnichova Hradiště roz-
dělili v jiném poměru – 38,26 % pro 
Pavla, 32,40 % pro Babiše. Volební 

účast byla v Mnichově Hradišti opro-
ti celostátnímu průměru (68,24 %) 
mírně vyšší, dosáhla 69,84 %. Ne-
platných hlasů bylo necelé procento.

Martin Weiss

na stavebním úřadě zastavení stav-
by, o kterém stavební úřad rozhodl 
a na jehož základě rozhodnutí o za-
stavení stavby vydal. Stavebník však 
ani na toto rozhodnutí nereaguje  
a nerespektuje ho. Jedinou další 
možností stavebního úřadu je tak 
udělit stavebníkovi pokutu za stavbu 
bez povolení. V tuto chvíli již samo-
správa nemá žádné páky, jimiž by 
mohla postup stavebníka ovlivnit. 
Tento případ nám bohužel ilustruje 
jak bezzubý může současný staveb-

Vánoce, nebo dělostřelecká příprava? Zákaz zábavní 
pyrotechniky platí celoročně, výjimkou je silvestr
Už od roku 2021 reguluje používání 
zábavní pyrotechniky a vypouště-
ní lampionů štěstí na území města 
obecně závazná vyhláška. Ta přes-
ně říká, kdy je možné ve městě od-
palovat ohňostroje a další zábavní 
pyrotechniku a kdy je to zapověze-
no. Přesto docházelo o právě končí-
cích Vánocích k porušování tohoto 
ustanovení.

Obecně závazná vyhláška  
č. 1/2021 o regulaci zábavní pyro-
techniky a používání lampionů štěstí 
platí od července 2021. Jejím pri-
márním cílem je ochrana před hlu-
kem a světelným znečištěním, ale 
také ochrana bezpečnosti, zdraví a 

majetku. Vyhláška zakazuje použí-
vání zábavní pyrotechniky s výjim-
kou kategorie F1 (dětská zábavní 
pyrotechnika) – zákaz platí celoroč-
ně s výjimkou silvestrovské noci (zá-
bavní pyrotechniku je možné legálně 
odpalovat v čase od 18:00 hodin 31. 
prosince do 2:00 hodin 1. ledna). 
Používání tzv. lampionů štěstí je ve 
městě zakázáno celoročně bez vý-
jimek.

Rada města může svým roz-
hodnutím udělit výjimku, o kterou 
je ovšem třeba požádat alespoň 30 
dnů před plánovaným konáním akce 
spojené s používáním zábavní pyro-
techniky. Tato žádost musí obsaho-

vat zdůvodnění, datum, čas, místo 
a rozsah používání pyrotechnických 
výrobků a návrh opatření k zajištění 
veřejného pořádku.

Vánoce jsou svátky klidu a míru, 
a je tedy smutné, že si je mnozí ple-
tou s dělostřeleckou přípravou. Na 
silvestra lze odpalování ohňostrojů 
pochopit, nutit ale své sousedy po-
slouchat rány petard a dělobuchů  
v průběhu Štědrého dne a vánoč-
ních svátků je zcela mimo chápání.

Je třeba brát také ohledy na 
domácí a divoká zvířata. Podstat-
nou součástí zábavní pyrotechniky 
jsou výrobky s výrazným zvukovým 
efektem, jejichž dopad na zvířata je 

mnohdy fatální. Kromě toho, že trpí 
strachem až panikou, se stává, že 
majitelům utečou a poraní se, jsou  
i případy, kdy vběhnou pod auto, 
které je těžce zraní nebo usmrtí.

Ohňostroje a zábavní pyrotech-
nika, která se odpaluje zejména za 
tmy, má negativní vliv také na ptáky, 
kteří vyplašení záblesky, výbuchy 
a dalšími zvuky vzlétají, a protože 
se ve tmě špatně orientují, narážejí 
často na různé překážky, jako jsou 
stromy, zdi, skleněné tabule nebo 
dráty.

Petr Vojtek, 
odbor životníhoho prostředí MÚ

Jak na poplatky za psy  
a odpady v roce 2023
V roce 2023 se mění výše poplatku 
za odpad. Je stanovená ve výši 840 
Kč za jednoho občana a rok, respek-
tive za byt nebo nemovitost, ve které 
není k pobytu trvale hlášena osoba. 
V takovémto případě je poplatníkem 
majitel bytu nebo nemovitosti. Nově 
jsou od poplatku osvobozeni občané 
starší 80 let (včetně těch, kteří toho-
to věku dosáhnou v letošním roce). 
Další podrobnosti jako úlevy a další 
osvobození od poplatku naleznete 
ve znění obecně závazné vyhlášky 
města č. 5/2022.

Zastupitelstvo města o navýše-
ní poplatku rozhodlo v souvislosti 
s rostoucími náklady na odpadové 
hospodářství města. Ty letos podle 
očekávání dosáhnou 18 milionů ko-
run, a to navzdory úspěšné snaze 
snižovat množství vyprodukovaného 
odpadu. I po této úpravě tak poplat-
ky pokryjí pouze 40 procent nákladů. 
Tento trend, v poslední době výraz-

ně podpořený vysokou inflací, se 
daří městu mírnit značnou podporou 
třídění odpadu.

Výše poplatku za psy se nemě-
ní. Částka poplatku však není jed-
notná – liší se dle adresy, kde majitel 
psa bydlí, konkrétní výši stanovuje 
obecně závazná vyhláška č. 4/2019.

Poplatky za odpady na rok 2023 
lze uhradit v termínu do 30. dubna 
2023, poplatky za psy do 30. června 
2023.

Stávající známky na popelnice 
zůstávají v platnosti i v roce 2023. 
I nadále tak můžete využít možnost 
úhrady poplatků bezhotovostně pře-
vodním příkazem na účet města č. 
19-2627181/0100, variabilní sym-
boly jsou totožné jako v minulých 
letech. Případně kontaktujte pracov-
nici úřadu na tel. čísle 326 776 621.

Václav Veselý, 
finanční a školský odbor MÚ

ní zákon být. Stavebník sice dostane 
pokutu, ale pokud dodá podklady 
pro dodatečné stavební povole-
ní, dostane ho. Případně udělená 
pokuta by přitom byla v porovnání  
s hodnotou stavebních prací směš-
ná. Město velmi mrzí přístup inves-
tora, který dlouhodobě v Mnichově 
Hradišti podniká a má tu jisté re-
nomé, ale přesto se rozhodl k ta-
kovémuto postupu. Svědky těchto 
nedostatků našeho právního řádu 
jsme však i v jiných případech, kdy 
na toho, kdo má žaludek na to zákon 
obcházet a hledat v něm skuliny jsou 
české zákony bezzubé.

Skladovací hala společnosti RP 
Fortis v Hrnčířské ulici

V tomto případě zůstává situa-
ce nadále otevřená. Město se proti 
záměru odvolalo a uspělo. Investiční 
záměr bude muset být znovu posou-
zen podle nového územního plánu. 
Proběhla jednání s investorem, kte-
rá, jak věříme, budou pokračovat,  
a snad najdeme s investorem spo-
lečnou řeč. Cílem je přizpůsobení 
stavby nově schválenému územ-
nímu plánu a nalezení shody nad 
Zásadami rozvoje území. Jednání 
budou každopádně pokračovat.

Bývalý areál LINPAC
Firma VGP, která měla zájem 

stavět na pozemcích společnos-

ti LINPAC Packaging v Haškově, 
nedokázala své záměry skloubit  
s nově schváleným uzemním plá-
nem a od svých investičních záměrů 
zde nakonec ustoupila. Jako město 
můžeme jen konstatovat, že jsme 
velice rádi, že máme nový uzemní 
plán schválený a že funguje přesně 
tak, jak jsme chtěli. Nedovoluje totiž 
budování velkých logistických a prů-
myslových objektů a už vůbec ne na 
okraji rozvojové plochy. 

V současnosti pozorujeme 
nový, dobře patrný trend. Mnohým 
místním podnikatelům jsou jejich 
provozy vznikající často již před 30 
lety malé, a tak by tito podnikatelé 
rádi investovali do nových prostor. 
Avizují však zájem spíše o prostory 
s lepší dopravní dostupností a mimo 
centrum města. Právě takové zámě-
ry bude vedení města v této rozvo-
jové ploše podporovat – přesně totiž 
zapadají do smyslu rozvoje lokality.

Město Mnichovo Hradiště má  
v rukou dva výborné nástroje pro 
jednání se soukromými investory. 
Nový územní plán a Zásady rozvoje 
území. Oba dokumenty nám pomá-
hají minimalizovat negativní vliv no-
vých investičních záměrů na přírodu, 
občany, město i jeho život.

Jiří Plíhal,
starosta města

Získejte až 150 tisíc korun
na zateplení domu
Ministerstvo životního prostředí vy-
hlásilo dotační výzvu Nová zelená 
úsporám Light, která je určena pro 
vlastníky nebo spoluvlastníky rodin-
ných domů či trvale obývaných re-
kreačních objektů. Ti mohou získat 
na zateplení svých nemovitostí až 
150 tisíc korun, přičemž peníze na 
realizaci opatření získají dokonce 
předem.

Výzva má pomoci získat pro-
středky na dílčí zateplení a renovace 
nízkopříjmovým domácnostem, kte-
ré jsou nejvíce ohroženy energetic-
kou chudobou. Na příspěvek mají 
nárok ty domácnosti, kde všichni 
členové domácnosti pobírají starob-
ní důchod nebo invalidní důchod 3. 
stupně nebo v období mezi 12. zá-
řím 2022 a datem podáním žádosti 
pobírali příspěvek na bydlení. Pod-
mínkou je, aby v době podání žá-
dosti byl rodinný dům ve vlastnictví 
žadatelů, a ti v něm měli současně 

trvalý pobyt, a to déle než od 12. září 
2022.

Dotaci lze čerpat na zateplení 
fasád, střech, podlah, stropů, ale i na 
výměnu oken a vchodových dveří.  
O příspěvek lze žádat na připravo-
vaná i již proběhlá opatření (ne však 
realizovaná před 12. září 2022), rea-
lizaci může provádět firma i žadatel 
svépomocí.

Žádosti se podávají elektronic-
ky na www.novazelenausporam.cz.  
S vyplněním žádosti pomohou zdar-
ma pracovníci místní akční skupiny, 
Obecně prospěšné společnosti pro 
Český ráj (Ing. Veronika Horáková, 
739 017 494, horakova@craj-ops.
cz, Marcela Machová, 602 600 804,  
machova@craj-ops.cz. Zvažovaná 
úsporná opatření můžete probrat 
rovněž s Energetickým konzultačním 
a informačním střediskem (EKIS).

Martin Weiss

Únorové výluky 
na železnici

Cestujících na Mladoboleslavsku 
se v únoru dotknou rozsáhlé výluky 
na železnici, které v lednu avizovala 
Integrovaná doprava Středočeského 
kraje. První se týká tratě 070 z Prahy 
do Turnova, druhá tratě 080 z Mladé 
Boleslavi do Rumburka.

Výluka na trati 070 se týká úse-
ku Mladá Boleslav hl. n. – Turnov, 
výluka na trati 080 úseku mezi Mla-
dou Boleslaví hl. n. a Bakovem nad 
Jizerou. V obou případech je výluka 
plánovaná na období 16. až 26. 
února vždy v čase 8:10 – 15:40 ho-
din. Všechny vlaky v daném období  
a úsecích budou nahrazeny ná-
hradní autobusovou dopravou dle 
zveřejněného výlukového jízdního 
řádu. (wes)

V březnu proběhne 
jarní čištění ulic

V úterý 7. března bude zahájen 
jarní úklid komunikací ve městě 
a místních částech. Město proto 
žádá občany, aby sledovali přenos-
né dopravní značení umisťované 
do jednotlivých ulic v dostatečném 
předstihu. V případě nerespektování 
dočasného zákazu zastavení budou 
totiž opět následovat odtahy vozidel. 
Podrobný harmonogram naleznete 
na webu města, o jednotlivých eta-
pách čištění bude radnice informo-
vat rovněž prostřednictvím mobilní 
aplikace Munipolis. V této souvislosti 
velmi doporučujeme v nastavení 
aplikace vyplnit místo bydliště kvůli 
včasnému upozornění. Čištění je 
naplánované na 7., 10., 15., 17., 23., 
27. a 29. března. (wes)

Výsledky 1. kola 
voleb v Mn. Hradišti

1. P. Pavel (1783 hl.)  – 38,26 %
2. A. Babiš (1510 hl.)  – 32,4 %
3. D. Nerudová (601 hl.)  – 12,89 %
4. P. Fischer (289 hl.)  – 6,2 %
5. J. Bašta (237 hl.)  – 5,08 %
6. M. Hilšer (147 hl.)  – 3,15 %
7. K. Diviš (69 hl.)  – 1,48 %
8. T. Zima (24 hl.), 0,51 %

Vizualizace skladovací haly společnosti Kofola a jejího napojení na silnici II/268.
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Pestrá nabídka městského divadla: 
Žena obecná, Testosteron nebo Loudadlo

Únorový program kina: 
Ostrov nebo Titanic ve 3D

Prosinci a lednu vládl v kině hlavně 
druhý Avatar. Únor žádného takové-
ho filmového krále mít nebude, ale 
celá řada titulů různých žánrů určitě 
zaujme.

Z české kinematografie vás zve-
me na film pouze o dvou hercích – 
charismatickém Jiřím Langmajerovi 
a půvabné Janě Plodkové. Má název 
Ostrov a oba protagonisté tu vystu-
pují jako rozhádaní manželé před 
rozvodem, kteří se po havárii letadla 
dostanou na opuštěný ostrov. Určitě 
se budete dobře bavit! 

Zbývající únorové novinky jsou 
vesměs zahraniční. Remake švéd-
ského filmu Muž jménem Ove z roku 
2015 natočili Američané s názvem 
Muž jménem Otto s Tomem Hank-
sem v hlavní roli. Skvělá tragikome-
die, dojemná a vtipná, je o starším 
svárlivém muži, kterého po smrti 
manželky změní až rodina imigrantů. 
Kdo jste viděl film Muž jménem Ove, 
přijďte porovnat! Žánr akční fantasy 
bude zastoupen snímkem Ant-Man 

a Wasp: Quantumania a oba hlavní 
hrdinové se dostanou mezi tvory, 
kteří přesahují jejich představivost.V 
českých kinech bude mít také ob-
novenou premiéru remasterovaná 
verze slavného snímku Titanic pod 
názvem Titanic: 25. výročí. Budeme 
ho uvádět ve vysokofrekvenčním for-
mátu HFR 3D.

Pro diváky, kteří chtějí vidět 
něco náročnějšího, máme připrave-
ný italský snímek Osm hor o přátel-
ství dvou chlapců na pozadí nádher-
né velehorské přírody podle knižní 
předlohy Paola Cognettiho.

Dětem nabídneme dva tituly 
– hranou rodinnou komedii Asterix  
a Obelix: Říše středu a španělský 
animovaný film Mumie.

Ve středu dopoledne vám pro-
mítneme české filmy Vánoční příběh 
a Jedinečný Český ráj.

Těšíme se na vás v kině!

Marcela Jindříšková,
Kino Mnichovo Hradiště

INZERCE

Únor bude na kulturní akce velice 
bohatý. Hned ve čtvrtek druhého 
února zahájíme abonentní činohrou 
Žena obecná, v hlavní roli s Ivanou 
Jirešovou. Tato onewoman show se 
odehrává v její hlavě. Hlavní hrdinka 
hledala štěstí, lásku a odpovědi na 
všechny svoje otázky venku, ale co 
teprve, když ji napadne podívat se, 
co se děje uvnitř její mysli? Jaká 
by byla definice ženy dnes? Žena 
obecná je tak trochu muž. Kdy se 
to stalo a jak z toho ven? Otevřená 
komediální zpověď, kterou byste si 
v reálném životě nedovolili. Ale když 
jde o meditaci? 

Stejný týden, v sobotu 4. února, 
máme pro děti přichystanou pohád-
ku Honza a strašidla: Lehkomyslný 
a trochu líný Honza žije sám v cha-
loupce na kraji vesnice. S ničím si 
nedělá starosti a s každým je hned 
kamarád. Jednoho dne mu ale osud 
přivede do cesty zlého a nebezpeč-
ného nepřítele. Jak se zachová? Na-
jde odvahu bojovat?

Ve čtvrtek 9. února si u nás 
zahraje DS Tyl Bakov nad Jizerou, 
který nabídne představení Testoste-
ron. Představte si sedm chlapů na 

jednom místě, v baru. Představte si, 
že situace je od začátku poněkud 
vyhrocená, představte si, že v baru 
se pije dost alkoholu, a navíc si před-
stavte, že tam není ani jedna žena! 
Už to vidíte?! Tak vidíte! Vstupenky 
jsou v prodeji v městském informač-
ním centru.

Na svátek zamilovaných, 14. 
února, nám představí svou prvoti-

nu divadlo SLAD. Rytířova dcera je 
středověký sitcom o lásce a rytířské 
cti, ale problém je v tom, že dcera je 
v tom... Autorem hry je Petr Tomšů.

O dva dny později, 16. února 
zahraje v rámci Kruhu přátel hud-
by Duo Viento Marero ve složení 
flétna (Michaela Meca) a kytara 
(Jiří Meca). Manželé Mecovi spolu 
hrají od roku 2009. Členové dua 

celoročně studují skladby českých 
i zahraničních autorů a koncertují 
jak v ČR, tak v zahraničí. Mecovi 
jsou pravidelně zváni na hudební 
akce a festivaly. V roce 2017 vyda-
li debutové CD, nahrané v Českém 
rozhlase a vydané ve vydavatelství 
Stylton, obsahující originální skladby 
pro flétnu a kytaru. Těšit se můžete 
na pestrý program od baroka, přes 
klasicismus, romantismus až po 
moderní hudbu včetně latinskoame-
rické muziky.

Na konci února k nám zaví-
tá místním jistě známé Loudadlo  
s představením Veselá pouť. Už sa-
motný název nás zavádí tam, kam 
děti s rodiči velice rádi chodí, do 
světa hudby, kolotočů a říše cizokraj-
ných zvířat. Na pouti se s vámi se-
tkají také dvě roztomilá strašidla Kry-
špín a Táhlo, ježibaba a neposední 
hadi. V představení nás navštíví Jů 
a Hele a společně se přeneseme do 
míst plných kouzel, zábavy a legra-
ce. V divadle se na vás budeme těšit 
v pátek 24. února od 17 hodin.

Barbora Balejová,
Klub Mn. Hradiště s.r.o.

Výstava Davida Brože v Galerii Konírna
Když jsme se mezi Vánoci a No-
vým rokem sešli v Ateliéru Galerie 
Konírna v Základní umělecké škole 
v Mnichově Hradišti s absolventy, 
bývalými studenty výtvarného oboru 
ZUŠ, zaskočila nás smutná zpráva. 
Věděli jsme, že jeden z nás, David 
Brož, statečně bojuje s vážnou ne-
mocí. Bohužel jeho nejbližší nám 
přinesli zprávu, že David již není 
mezi námi. Jeho život skončil v pou-
hých 41 letech.

Velmi nás to zasáhlo, Davida 
jsme měli moc rádi pro jeho přátel-
skou povahu. Uctili jsme na místě 
jeho památku a zavzpomínali na 
společné chvíle. Brzy jsme se sešli 
i na posledním rozloučení v obřad-
ní síni v Mnichově Hradišti, kam se 
přišli rozloučit ve velkém množství 
nejen výtvarníci, ale i spolužáci ze 
základní školy a další přátelé.

Později objevila rodina v Davi-
dově poště neodeslaný dopis pro 
Evu Ševců, ve kterém projevil přání, 
zda by mohl mít výstavu svých prací 
v Galerii Konírna. Hledali jsme řeše-
ní, výstavu připravili v mimořádném 
termínu a slavnostně ji zahájili ver-
nisáží 1. února 2023. Na vernisáži 
za nás promluvil akademický malíř 
Pavel Vašíček, zahráli žáci ZUŠ.

Zveme vás tímto k návštěvě vý-
stavy, která potrvá do soboty 4. břez-
na. Můžete ji navštívit vždy ve středu 
od 15 do 17 hodin a v sobotu od 9 do 

11 hodin nebo po domluvě v ZUŠ.
David Brož se narodil 7. červen-

ce 1981 Aleně a Václavu Brožovým. 
Společně se sestrou Lucií žil v Mni-
chově Hradišti, ale silné vazby měl 
i k blízkým Hoškovicím. Od dětství 
rád navštěvoval výtvarný obor místní 
základní umělecké školy. Jeho další 
vášní bylo rybaření, pobyt v přírodě 
a mineralogie. K pozdějšímu studiu 
si zvolil Střední uměleckoprůmyslo-

vou školu v Turnově, obor broušení 
drahých kamenů. Další život a zá-
jem o poznávání světa ho zavály 
do Německa a Anglie. Po návratu 
se se svou ženou Šárkou usadil  
v Toušicích u Kouřimi, postupně se 
jim narodily tři děti – Anička, František 
a Magdalénka. Svůj čas dělil mezi 
rodinu a své záliby, stále maloval 
obrazy, především přírodu a krajiny.  
K malování, tvůrčí činnosti, rybaře-
ní a lásce k přírodě vedl i své děti. 
Věnoval se také uměleckému truh-
lářství a řezbářství. Mnoho nábytku 
do svého domu si tak zhotovil sám.

Na Davida Brože nyní vzpo-
mínáme na výstavě jeho obrazů, 
kreseb a fotografií. Jeho život vi-
díme jako naplněný prací a láskou  
k ostatním a takový pro nás navždy 
zůstane.

Eva Ševců,
ZUŠ Mnichovo Hradiště

A-FilmTeensFest: Klima, šikana i duševní zdraví
Mezinárodní filmová přehlídka  
A-FilmTeensFest uvede mezi 8. 
únorem a 12. březnem snímky na-
točené mladými tvůrci od 6 do 20 let 
z celého světa. Přes 160 krátkých 
filmů zpřístupní zdarma online i jako 
edukační program pro školy v kinech 
na Mladoboleslavsku, Vrchlabsku  
a Rychnovsku.

Jak uvádí ředitelka festivalu 
Zuzana Dražilová, festival přináší 
zábavu i filmovou osvětu. I proto na 
projekce navazují workshopy a nebo 
debaty.

„Snímky natočily děti ze 37 zemí 
světa. Diváci si mohou vybrat ze ši-
roké škály témat od ochrany klimatu, 

přes život v kyberprostoru až po ná-
strahy doby, duševní obtíže a mnohé 
další,” říká Dražilová.

Každý blok filmů je určený kon-
krétní věkové kategorii. „Mysleli jsme 
nejen na nečtenáře, třídy dospívají-
cích, ale na starší 16 let. Všechny 
filmy mají podnítit diskusi a kreativitu 
těch, kteří je zhlédnou. Nejde tak jen 
o fikci a dokumenty, ale i o animaci 
nebo experimenty.

Ačkoli festival uvede filmy ze 
čtyř kontinentů, třetina děl je čes-
kých. Všechny mají, vzhledem  
k současné situaci, české a anglic-
ké, ale i ukrajinské titulky.

Dalším specifikem přehlídky 

je regionální soutěž Můj domov, 
do které mohou mladí díky společ-
nosti ŠKODA AUTO zaslat své dílo  
a zahájit jím místní festival. A-Film-
TeensFest pak festivalová porota 
zakončí předáním cen.

Těšíme se na vás od 8. února 
do 12. března online i v kinech! Zá-
jemci z řad veřejnosti se mohou přijít 
zdarma podívat na výběr z festivalo-
vých filmů 19. února od 10 hodin do 
Kina  Mnichovo Hradiště. Program 
promítání bude určen zejména pro 
rodiny s dětmi. 

Zuzana Nevolová,
A-FilmTeensFest

Archiv Kamelotu
Na webových stránkách města  
v sekci Kamelot naleznete kompletní 
elektronický archiv městského zpra-
vodaje ve formátu PDF. Můžete se 
tak vracet i ke starším článkům.



5ÚNOR 2023 KAMELOT: ZPRAVODAJ MĚSTA MNICHOVO HRADIŠTĚ

stavenou hlavu. Nohy jsou většinou 
v pohodě. Ale přece jen 28 hodin 
na trase na jeden zátah není málo... 
Bylo to hodně náročné.

Přemýšlely jste, že to vzdáte?
Určitě. Ke konci to tak měla 

většina zúčastněných dvojic, které 
běžely v podobném tempu jako my. 
Na Pustevnách po 80 kilometrech 
závodu tak skončila celá řada účast-
níků. Kamarádka tam brečela, že dál 
nejde, ale já bych to už takhle dale-
ko vzdát nedokázala. To bych se do 
cíle radši doplazila. První větší krizi 
jsme překonaly, ale deset kilometrů 
před cílem jsem měla krizi já. Mys-
lela jsem si, že to už nedáme, byla 
jsem na sebe naštvaná, že jsem 
více netrénovala, modlila jsem se, ať 
už to skončí. Přišla jsem si extrémně 
vyčerpaná. Byly jsme na cestě už 
druhou noc a před sebou měly ještě 
jeden kopec. Navíc jsme se začaly 
obávat, že už to v limitu, který byl 
29 hodin, stejně nestihneme. Nako-
nec jsme těch 100 kilometrů zdolaly 
po 28 hodinách. V cíli na nás ještě 
pořád čekala slavobrána i medaile. 
To byl úžasný zážitek, který se ne-
obešel bez ohromných slz dojetí. 
Pak jsme zamířily do tamní školy, 
kde jsme měly zajištěné ubytování. 
Když jsme se osvěžily, vlezly jsme 
do spacáků a padly. Věřte, že na 
chodbě a v tělocvičně, kde spala asi 
stovka účastníků, z nichž většina už 
tam bylo dlouho před námi, to bylo 
velmi intenzivní.

Máte za sebou i jinou podobně ex-
trémní zkušenost? 

To ne, určitě ne v závodě. Něko-
lik tréninků bylo psychicky náročněj-
ších, třeba když jsme běžely v noci 
z Žitavy do Hradiště a ze křoví na 
nás zachrochtal divočák. Jela i bě-
žela jsem sice Jizerskou padesátku, 
ale tohle bylo nesrovnatelně nároč-
nější. Do budoucna mám v plánu 
další závody, ale vím, že tentokrát 
se pustím spíš do něčeho kratšího. 
Mám vybraných několik horských 
padesátek. Každopádně by mělo jít 
o závody, které budu moci (skoro) 
celé běžet. V tomhle případě jsme 
musely velkou část závodu jít. Ka-
ždopádně je pro mě běh velkým 
zdrojem radosti. A to už ve chvíli, 
kdy nějaký závod plánuji nebo si  
o nějakém sním. 

Martin Weiss

Práce pro město nás nepřestala bavit ani po letech, říká radní 
Vendula Šeflová. Všechno prý přitom začalo náhodou a se štěstím
Ochota lidí zapojovat se do veřej-
ného dění v poslední době pokles-
la. Je to znát při pořádání akcí pro 
veřejnost, při sestavování osadních 
výborů, bylo to znát před komunál-
ními volbami... Zároveň však jsou 
mezi námi tací, kteří svůj čas vyu-
žívají beze zbytku a neváhají jeho 
značnou část věnovat ostatním. A 
to je právě případ nové členky rady 
města, dlouholeté předsedkyně ko-
mise pro rodinu a sociální záležitos-
ti, členky spolku Žijeme pro Hradiš-
tě, právničky, běžkyně a účastnice 
tohoto vydání Mnichovohradišťské 
štafety Venduly Šeflové. 

Společně jsme probírali témata, 
která považuje za klíčová v rámci 
svého angažmá v radě města, za-
čátky spolku Žijeme pro Hradiště, 
z něhož vyrostlo úspěšné politické 
uskupení, nebo vytrvalostní běhy 
včetně extrémního závodu na 100 
kilometrů. 

V říjnu jste se stala členkou rady 
města. Vnímáte tuto novou roli 
jako zlom, nebo jde o přirozené 
rozšíření vašich dosavadních ak-
tivit.

V zastupitelstvu města jsem 
nyní třetí období, takže jde jedno-
značně o pokračování mé práce pro 
město. Co se týče projednávaných 
materiálů nebo problematiky spoje-
né s chodem města, jde o témata, 
která už znám. Není to tak, že bych 
byla hozena do vody a musela se 
teprve učit plavat. Odhaduji, že  
v tomto ohledu pro mě byl začátek 
působení v radě města jednodušší 
než pro mé předchůdce. Pohybuji se 
v právní oblasti, takže na množství 
papírování nebo studium materiálů 
k projednání jsem z každodenního 
provozu zvyklá.

Museli vás do rady města pře-
mlouvat?

Původně jsem možnost zapojit 
se jako radní vůbec neviděla jako 
reálnou. Působím v zastupitelstvu, 
jsem předsedkyní komise pro ro-
dinu a sociální záležitosti, mám 
poměrně malé dítě a ve zbývajícím 
volném čase se celkem intenzivně 
věnuji běhání. Kromě toho jsem se 
po asi roce a půl vrátila na částečný 
úvazek do justice, kde vykonávám 
asistentskou činnost pro soudce. 
Kvůli tomuto vytížení jsem nabídku 
místa v radě rovnou odmítla. Později 
mi zavolal nový pan starosta, infor-
moval mě, že Lenka Sosnovcová už  
v radě pokračovat nehodlá, a tak 
jsme to doma probrali. Došli jsme  
k tomu, že místo v radě zkusím vzít,  
i když to může narážet na mé časo-
vé limity.  

Jaká témata v gesci rady považu-
jete za „svá“?

Určitě sociální oblast. Mé an-
gažmá rozradostnilo členy komise 
pro rodinu a sociální záležitosti, je-
jíž jsem předsedkyní, protože jsme  
v radě dlouhodobě postrádali člově-
ka, se kterým bychom sociální téma-
ta mohli více řešit a více dotahovat 
do konce. Mnichovo Hradiště sice 
roste, řadu oblastí se podařilo zcela 
vyřešit, ale sociální sféra je pořád 
na okraji. Ono se není čemu divit, 
nejsou to obzvlášť příjemná témata. 
Jednou se ale například stáří, ať už 
nás samých nebo našich blízkých, 
bude týkat nás všech.

Nedostatky v sociální sféře vidíte 
spíše v materiální rovině, nebo  
v otázkách přístupu?

Ono to spolu souvisí. Pokud si 
vezmeme například Domov Modrý 
kámen a stav samotné budovy, je 

to celé proběhlo. A přitom šlo o po-
měrně „punkovou“, neformální akci 
připravenou na koleně. Udržet laťku, 
aby všichni byli pořád tak nadšení 
jako na začátku, to se samozřejmě 
nepodařilo, ale tak to bývá. Soused-
ská se navíc rozrostla tak, že už by 
nebylo v silách spolkařů zajistit koor-
dinaci celé události.

Myslím, že ducha těch prvních 
ročníků je ale ze Sousedské pořád 
cítit. Nemyslíte?

Doufám, že to tak je a že ani do 
budoucna se ten „sousedský“ cha-
rakter nevytratí. Zevnitř je to však 
těžké posuzovat. Určitě nám ale 
chybí lidi. V roce 2022 poprvé or-
ganizaci Sousedské slavnosti kom-
pletně zajišťoval Klub Mn. Hradiště 
s.r.o., protože bychom to z vlastních 
zdrojů nezvládli. Hodila by se nám 
nová krev. Já sama bych se příští rok 
ráda opět zapojila víc, a to konkrét-
ně do organizace hudební složky. 
Mým cílem bude vrátit jí sousedskou 
povahu a mít na podiu víc místních  
a regionálních kapel. 

Myslím, že při pohledu zvenčí je 
Hradiště mimořádné a veřejný 
život tu je s jinými městy v okolí 
nesrovnatelný. Myslíte, že tím je 
Hradiště specifické ve smyslu, že 
tu žije víc aktivních lidí než jinde, 
nebo tím, že se město, jak říkáte, 
podařilo rozhýbat.

Myslím, že skladba lidí ve všech 
městech bude celkem podobná. 
Případ Mnichova Hradiště považuji 
za náhodu a velké štěstí – výsledek 
toho, že se podařilo dát tolik lidí po-
dobného smýšlení dohromady, aby 
pro město společně něco udělali. 
Spoustu z nás to nepřestalo bavit ani 
po letech. Úsilí některých z nás se 
během let částečně transformovalo 
– už neděláme tolik komunitních ak-
tivit, ale na druhou stranu pracujeme 
pro město přímo. 

Zdá se, že chuť podílet se aktivně 
na veřejném životě je všeobecně 
velkým tématem současnosti...

Zdá se mi, že aktuální situa-
ce příliš nepřeje rozjíždění nových 
aktivit. Ty zavedené se celkem daří 
udržet, ale je pravda, že si lidé víc 
hledí svého. Částečně k tomu bohu-
žel přispěla i koronavirová krize. Rok 
od roku je například těžší sehnat lidi, 
kteří budou na akcích fungovat jako 
organizátoři. Nejsem si jistá, zda by 
se dnes mohla opakovat ta šťastná 
shoda okolností, kterou se podařilo 
využít před lety. Aby došlo k něčemu 
podobnému, musel by se objevit ně-
kdo nový, s novým elánem a energií, 
který by lidi znovu inspiroval. Zatím 
takový impulz nevidím, ale třeba 
budu časem příjemně překvapená. 

Zůstaneme-li u tématu zapojování 
lidí do veřejného dění, napadají 
mě snahy vedení města o vytvo-
ření osadního výboru v Hněvousi-
cích a větší aktivizaci této místní 
části. Jak na tyto aktivity nahlíží-
te? 

Zapojení Hněvousic do veřej-
ného života jsem postrádala. Hně-
vousice vyrostly do té míry, že už 
jde o regulérní (samostatnou) místní 
část. Proto je zcela na místě snažit 
se jejich obyvatele více začlenit  
a aktivizovat. Já sama jsem z Podolí 
a samozřejmě od sousedů slýchám, 
že se všechno dělá pouze pro Hra-
diště a na místní části se zapomíná. 
To ale přece není pravda. Všichni 
potřebujeme zařízení, jako jsou 
školy, školky a řada dalších institucí,  
o které se město stará, a to ať žijeme 
přímo ve městě nebo v jeho místních 

to věc, která má dopad na komfort 
obyvatel, a tím pádem přímo na kva-
litu jejich života. Města napříč repub-
likou řeší ve spojitosti se sociálními 
službami řadu složitých aspektů. 
Potýkají se s nedostatkem míst  
v domovech seniorů nebo v domo-
vech poskytujících sociální služby. 
Čelí nedostatku pracovníků, kteří 
by mohli zajišťovat terénní sociální 
služby. Vzhledem k dlouhodobé-
mu podhodnocení práce v sociál-
ních službách nebo k tomu, že tyto 
služby většinou vykonávají ženy, je  
v oboru velká fluktuace pečovatelek. 
Těch je zároveň nedostatek. Mni-
chovohradišťsko je v tomto ohledu 
v ještě trochu komplikovanější situ-
aci, a to vzhledem k tomu, že celý 
region ovlivňuje automobilový prů-
mysl a možnosti lepšího finančního 
ohodnocení. Aby se člověk v regionu 
mohl věnovat sociálním službám, je 
to za předpokladu, že má dobré fi-
nanční zázemí. 

Tuto problematiku považuji za 
největší současný problém v soci-
ální oblasti. Chybí nám zkrátka lidé. 
Velmi by přitom pomohla podpora 
terénních sociálních služeb – ide-
ální by bylo, kdyby pečovatelé za 
seniory, kteří jinak sami fungují 
dobře, mohli jednou dvakrát za den 
zaskočit, ujistit se, že jsou v pořádku 
a mají vše, co potřebují. Právě pod-
pora takovýchto služeb ušetří peníze 
nám všem, protože potom nebude-
me muset tolik investovat například 
do domů s pečovatelskou službou.  
V minulém roce se podařilo ve měs-
tě spustit provoz výcvikového pokoje 
pro pečující, což může v mnohém 
rodinným příslušníkům pomoci  
a usnadnit začátky péče v domácím 
prostředí. 

Co se týče kapacitních otázek, 
město se aktuálně zabývá navy-
šováním kapacity školských zaří-
zení. Lze očekávat, že v budoucnu 
bude muset řešit kapacity domů 
pro seniory?

Přiznám se, že neznám přesná 
čísla, ale pravdou je, že z pozice 
města je vytvoření nového domova 
pro seniory nebo domova s pečova-
telskou službou spíše nerealizova-
telné. Město sice má ve svém ma-
jetku řadu nemovitostí, ale nejsem 
si jistá, zda by vůbec některá mohla 
být přestavěna tak, aby splňovala 

požadavky na takovéto zařízení.

Vidíte v sociální oblasti v Mnicho-
vě Hradišti další akutní problémy?

Nic markantního. Jde spíše  
o jednotlivé případy, které se ov-
šem sociálnímu odboru daří řešit. 
Tím nechci říct, že by té práce bylo 
málo, ale dle mého názoru je sociál-
ní oblast v Hradišti dobře zvládnutá 
a takzvaně pod kontrolou. Ze své 
pracovní pozice vidím, že by mno-
ha rodinám nebylo na škodu, kdyby 
spolu lidé uměli lépe komunikovat, 
dbali především na zájmy svých 
dětí a chovali se k sobě slušněji i ve 
vypjatých rodinných situacích. To je 
však jistě také „běh“ na dlouhou trať. 

Patříte k zakládající generaci Ži-
jeme pro Hradiště, spolku, ze kte-
rého vyrostlo i úspěšné politické 
uskupení. Spolek za devět let své 
existence urazil velký kus cesty. 
Jaké to je podívat se nazpět, na 
začátek?

Úžasné. A myslím, že za celý 
ten příběh vděčíme Ondřeji Lochma-
novi, který to na začátku celé spunk-
toval. Ondřej totiž dokázal vytipovat 
a oslovit lidi, u kterých tušil potenciál. 
Když se tahle parta dala dohroma-
dy, síť se pak už rozšiřovala sama. 
Nebýt Ondřeje, nikdy bychom se asi 
dohromady nedali. 

Na začátku byla samozřejmě 
euforie. Konečně se ve městě něco 
dělo. Lidi se propojili, začali se po-
tkávat. Byla založena řada nyní už 
tradičních městských akcí, které tu 
dříve nebyly, a komunitní život Hradi-
ště se podařilo rozhýbat. Je pravda, 
že euforie během let opadla a řada 
lidí by si dnes ráda už jen užívala 
toho, co se podařilo vybudovat, ale 
to je pochopitelné. Myslím, že člověk 
se nemůže upínat k tomu, že něco, 
co se v minulosti podařilo, zůstane 
neměnné. Spolek vznikl hlavně pro-
to, aby se město rozhýbalo a to se 
podařilo. 

Který moment z historie spolku se 
vám vybaví, kdybych se zeptal na 
nejsilnější zážitky s ním spojené?

První ročník Sousedské slav-
nosti. Byla jsem překvapená,  
s kolika sympatickými lidmi jsem 
se při plánování téhle pěkné akce  
i v jejím průběhu seznámila, kolik lidí 
na Sousedskou přišlo a jak pěkně 
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ŠTAFETA
Dosavadní účastníci 
Mnichovohradišťské štafety: Ondřej Lochman 
- Eva Hajzlerová - Vladimír Čermák - Alena 
Hejlová - Jana Dumková - Jiří Skřivan - Ond-
řej Knobloch - Dana a Petr Novákovi - Miro-
slav Bobek - Pavel Vašíček - Petr Jenč - Miloš 
Horák - Jan Adam - Eva Ševců - Jan Krbušek 
- Lenka Sosnovcová

částech. Navíc každá místní část se 
může snažit prosazovat vlastní zá-
jmy právě díky osadním výborům.  
V tomto ohledu jsem ráda, že se ten 
avizovaný osadní výbor v Hněvousi-
cích v lednu podařilo zřídit.

Zmínila jste, že je to více než deset 
let od vašeho příchodu do Hradiš-
tě. Odkud vlastně pocházíte?

Než jsem se přistěhovala do 
Hradiště, žila jsem v Kruhu u Ji-
lemnice. V Jilemnici jsem chodila 
na gymnázium, později jsem žila  
v Praze, kde jsem studovala vyso-
kou školu. Pocházím tedy z Pod-
krkonoší, kde jsem od 13 let kvůli 
složitější rodinné situaci šťastně vy-
růstala u své tety a strýce. Pak jsem 
se díky manželovi dostala do Podolí.

Vaše vytížení je značné. Máte čas 
i na nějaké vlastní zájmy? Čtená-
ři si možná vzpomenou, že před 
časem byl ve zpravodaji článek  
o vašem extrémním běhu...

Ano, byl to běh na 100 kilomet-
rů. Běhání je pro mě velmi důležité, 
takže kdybych měla volit mezi bě-
hem a nějakou jinou aktivitou, budu 
většinou volit běh. Pohyb vůbec 
považuji v životě za velmi důležitou 
součást. Tím spíš vzhledem k se-
davému způsobu života, kterým žije 
většina z nás. Myslím, že dnešní lidé 
musí neustále nad něčím přemýšlet, 
a právě běh je možností, jak hlavu 
na chvíli vypnout. Běh chápu jako 
svou nedílnou součást, takže si na 
něj vždycky čas najdu.

Jaké porce kilometrů obvykle bě-
háte? 100 kilometrů asi nebude 
úplně běžnou tréninkovou dotací.

To vážně ne. Běhání se vě-
nuji asi deset let. Mám za sebou 
Jizerskou padesátku, dvacet třicet 
kilometrů jsem dříve v Krkonoších 
v rámci tréninku běhávala. Musím 
se ale přiznat, že letos je to bída. 
Podstatně víc naběháno jsem měla 
během covidu, když jsem u nás  
v Podolí běhávala na poli. Vlastně 
mi pak ani tolik nevadilo, že se kvůli 
pandemii nikam nemohlo. Nad tím 
dálkovým během, na který jste se 
ptal, jsem váhala do poslední chvíle. 

Proč?
Neměli jsme s kolegyní zdaleka 

natrénováno tolik, kolik by bylo po-
třeba. Při podobných akcích je ale 
stejně nejdůležitější mít správně na-
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Jak to bylo na Tři krále
Když jsme se po Vánocích všich-
ni sešli v plné síle, začala se naší 
školkou linout známá píseň – My 
tři králové… Z každé třídy se nesl 
zvuk známé koledy z CD přehráva-
čů, interaktivních tabulí, klavírů nebo 
fléten. Děti se seznámily s touto 
legendou, historickým významem  
a také dnešní podobou oslavy svát-
ku Tří králů, s učitelkami si vysvětlily, 
co znamená pojem „handicapovaný 
člověk“ nebo „charita“ a na vlastní 
kůži si vyzkoušely být chvíli slepé 
díky smyslovým hrám.

Všude se tvořilo a vyrábělo. 
Někde typické královské koruny  
s písmeny K, M, B, jinde byla použi-
ta zajímavá technika kresby pomocí 
vodových barev, potravinářské fólie  
a soli. V závěru týdne se děti z Hruš-
tičky vypravily koledovat do ostat-
ních tříd naší školky a děti ze třídy 
Včelička vyrazily do ulic. V místních 
obchodech, na poště, městském 
úřadu a v lékárně zpěvem potěši-
ly místní občany i vedení města a 
vykoledovaly si spousty krásných 
drobností. Tímto za ně děkujeme: 

Farmě Janouškovi, České poště, 
květinářství Mrázovi, obuvi Ondrá-
ček, lékárně U Zlatého lva, knihku-
pectví a papírnictví – Hana Otáhalo-
vá a městskému úřadu a již nyní se 
těšíme na příští rok. I Vám čtenářům 
přejeme úspěšný nový rok.

Michaela Novotná,
Mateřská škola Mírová

Ohlédnutí za počasím roku 2022: globální oteplování je realitou a nadále zrychluje
Ve chvíli, kdy píši tyto řádky, je jisté, 
že leden 2023 bude výrazně (nyní 
extrémně) teplý. Zahajujeme tak 
další rok v řadě s nadprůměrnou 
teplotou vzhledem k dlouhodobému 
průměru. Rok 2022 byl podle statisti-
ky Českého hydrometeorologického 
ústavu na území ČR teplotně nad-
normální. Průměrná roční teplota 
vzduchu 9,2 °C byla o 0,9 °C vyšší 
než normál v období 1991–2020. 
Jde tak o pátý nejteplejší rok od roku 
1961. Tepleji bylo pouze v letech 
2014 a 2015 (9,4 °C), 2019 (9,5 °C) 
a 2018 (9,6 °C).

Tyto údaje, přestože kladná od-
chylka je nemalá, mohou však být 
zavádějící vzhledem k tomu, že po-
měřovaný průměr let 1991–2020 je 
již výrazně ovlivněn globálním otep-
lováním a vůči dřívějším průměrům 
je posazen nejméně o 1°C výše.

Jak to vypadá při srovnání po-
zorování na Zásadce (místní část 
Bosně), které je k dispozici od roku 
2014? Loňský rok se dle záznamů 
se průměrnou teplotou 10,3 °C a 
odchylkou +2,3 °C(!) vyrovnal roku 
2020. Chladněji bylo jen v letech 
2016, 2017 a 2021, přičemž ani 
jeden z těchto roků nebyl se zápor-

nou teplotní odchylkou vzhledem 
k poměřovanému normálu v letech 
1981–2010. Trochu to překvapuje i 
mě samotného, protože můj dojem 
je, že jsme měli loni počasí bez vět-
ších extrémů. Nejspíš jsme si už tak 
nějak zvykli na to, že v zimě je mráz 
pod -10 °C s trvalejší sněhovou po-
krývkou jevem spíše výjimečným, v 
létě naopak tropické dny s teplotou 
nad 30 °C docela běžné.

Jaké tedy bylo počasí právě 
skončeného roku 2022 u nás na 
okraji Českého ráje? Zkráceně řeče-
no teplé a pro mnohé možná překva-
pivě i sušší (celkových asi 580 mm 
v prostoru města Mnichovo Hradiště 
znamená, že do průměru nám chybí 
cca 40 mm, což jsou srážky za je-
den měsíc). Nejteplejším měsícem s 
odchylkou + 5,1 °C byl přitom únor 
následovaný velmi teplým srpnem, 
červnem, březnem a lednem. Nej-
chladnější byl duben s průměrnou 
teplotou 7,8 °C, který jako jediný měl 
zápornou odchylku. Přesně -0,3 °C 
od dlouhodobého průměru z něj tak 
činí měsíc teplotně průměrný. Ale 
například dle celostátního hodnoce-
ní s poměrem vůči „teplejšímu“ ob-
dobí let 1991–2020 byl duben velmi 

chladný s průměrnou teplotou 6,4 °C 
(tj. odchylka -2,1°C) a byl hodnocen 
jako teplotně silně podnormální. Nej-
nižší letošní teplota nebyla v lednu, 
mráz pouhých -6,8 °C byl vyrovnán i 
v listopadu. Nejnižší teplotou loňské-
ho roku bylo třinácté prosincové ráno 
s teplotou na Zásadce -7,9 °C (v do-
lině Mnichova Hradiště byl někde 
tento mráz jistě ještě větší). Naopak 
nejvyšší teplotou se pyšní srpen, a 
to 35,4 °C. Současně jsme v srpnu 
měli nejvíce tropických dní s teplotou 
nad 30 °C, celkem sedm, a společně 
s červnem a červencem bylo u nás 
letos 15 tropických dnů (dříve bývalo 

za léto většinou jen tři až pět tako-
vých dnů). Naopak září bylo druhým 
nejchladnějším měsícem roku, což 
bylo zejména na jeho začátku vel-
mi kontrastní vůči horkému srpnu. 
Přesto bylo teplotně průměrné s 
kladnou odchylkou +0,7 °C.

Srážkově sice rok 2022 nebyl 
tak mimořádně suchý jako nejsušší 
rok 2018 s pouhými 395,9 mm, ale 
bohužel v posledním období je sráž-
kově průměrný či dokonce nadprů-
měrný rok spíše výjimkou (nadprů-
měrný byl jen rok 2017). Celostátně 
byl rok 2022 na území ČR srážkově 
normální. Předběžný průměrný roč-

ní úhrn srážek 629 mm představuje 
92 % normálu 1991–2020. A jak to 
bylo v naší oblasti?

Ač se to nezdá, sucho, tedy ze-
jména to hydrologické s poklesem 
hladin podzemních vod, se v naší 
oblasti zvolna a plíživě prohlubu-
je. Absolutně nejsušším měsícem 
byl březen, kdy spadlo pouhých 16 
mm srážek, ale relativně suchým 
byl na Zásadce například i srpen, 
kdy do průměru chybělo skoro 40 
mm. To ovšem neplatí pro Mnicho-
vo Hradiště, kde bouřka 26. srpna 
způsobila splavení polí a zatopení 
některých ulic při srážkách cca 50 
až 70 mm. Přitom třeba bouřky se 
nám letos jako jiné roky moc nevy-
hýbaly, a byly i velmi intenzivní, ale 
většinou naštěstí s krátkým trváním. 
Příkladem může být bleskově mimo-
řádně intenzivní bouřka 20. května, 
která s lijákem a silnými poryvy větru 
(nejsilnější změřený náraz 16,1 m/s 
je síly vichřice) stihla přejít během 
přestávky při prvním dvojkoncertu 
Valečovského léta. Nejvyšší denní 
úhrn pak na Zásadce přinesl 29. 
červen s 39,4 mm srážek. Součas-
ně byl červen na déšť nejbohatším 
měsícem, kdy 87,2 mm značí měsíc 

srážkově slabě nadnormální (+12,2 
mm). Přitom musíme mít na paměti, 
že se zvyšující se teplotou se jednak 
prodlužuje vegetační období a jed-
nak zvyšuje výpar (například letošní 
maximální možný je cca 680 mm, tj. 
o 100 mm více než skutečně spad-
lých srážek), což vede k tomu, že 
ani průměrné srážky již nestačí na 
běžnou potřebu rostlin a nedochází 
i díky způsobu obhospodařování 
polí (chemie, utužování půdy těžkou 
technikou, mělká orba atd.) k dosta-
tečnému vsaku vody, a tím tvorbě 
zásoby podzemních vod.

Jak je vidět, globální oteplování 
je zkrátka realitou zejména posled-
ních desti až patnácti let a ještě 
zrychluje. Měli bychom se připravit 
na zvyšující se extrémnost projevů 
počasí a zhoršující se dostupnost 
zejména pitné vody.

Závěrem bych rád všem popřál 
vše nejlepší nejen do nového roku 
2023, pevné zdraví a hodně elánu 
řešit úkoly, které přicházejí, nově a 
s odhodláním, ale i pokorou před 
přírodou, bez které bychom nemohli 
existovat.

Patrik Lacina

Gymnazisté s Erasmem v Portugalsku
V týdnu od 12. do 18. listopadu 
2022 se deset studentů Gymnázia 
Mnichovo Hradiště zúčastnilo první 
skupinové mobility v rámci projektu 
Erasmus a navštívilo portugalskou 
školu Agrupamento de Escolas do 
Vale de Ovil, kde se věnovali práci 
na projektu Sustainable Production 
of Porto Wine and Czech Beer. Por-
tugalští studenti zavítají na GMH v 
březnu, kdy bude práce na společ-
ném projektu pokračovat. Zatím si 
můžete přečíst, jaké dojmy mají naši 
studenti  ze svého pobytu v Portu-
galsku.

„Měla jsem to štěstí zavítat do 
Portugalska a poznat tamní kultu-
ru. Tato země mě uchvátila svou 
pohostinností a ochotou. Lidé o 
nás pečovali jako o vlastní rodinu a 
dbali o to, aby nám nic nechybělo. 
Ochutnali jsme místní speciality, na 
které nezapomeneme. Zjistili jsme 
také, že lidi zde spojuje jídlo. Když 
mají čas, zasednou spolu ke stolu 
a vychutnávají si každé sousto. Už 
teď mi Portugalsko chybí a rozhodně 
ho v budoucnu navštívím.“ (Josefína 
Syslová, kvinta)

„Portugalsko se dá definovat 
třemi slovy: víno, fotbal a zábava. 
Místní byli velice přátelští, pohostin-
ní a také velice nábožensky založe-
ní. Jejich vesnice měla dvacet tisíc 
obyvatel a nacházela se v horách, 

takže jsem bohužel neměl možnost 
si prohlédnout jejich moře. Byl to 
ale i tak krásný zážitek, na který do 
konce života nezapomenu, a chtěl 
bych tam, asi jako každý ze zájezdu, 
jet ještě někdy, protože nám jeden 
týden nestačil.“ (Michal Kňourek, 
kvinta)

„Měl jsem tu šanci se v rámci 
programu Erasmus+ podívat se 
školou do portugalského městečka, 
oficiálně vesnice Baião. Hostitelská 
rodina super, starali se o mě jako 
o vlastního. Severní Portugalsko 
je docela hornaté, takže jsem při 
dlouhé cestě autem do školy mohl 
obdivovat nádherné výhledy. Na jí-
delníčku rozhodně nechybí maso a 
celkově Portugalci často něco jedí. 
Na škole mají spousty různých klubů 

a týmů, čímž se jim odchod ze škol-
ního areálu značně prodlužuje. Po-
tkávat studenty před budovou školy 
v 18:30 hodin je zcela normální věc.
Do Portugalska bych se určitě ještě 
někdy chtěl podívat, je to krásná 
země s pohodovými lidmi.“ (Matěj, 
1. A)

„Na tento výlet do Portugalska 
budu rozhodně ráda vzpomínat. 
Měla jsem to štěstí žít s rodinou na 
vesnici obklopené vinicemi, s ma-
lým kostelíkem a výhledem na hory. 
V Portugalsku mě zaujala odlišná 
architektura, moc se mi líbily útulné 
malé žulové domky s verandou a 
ovocnými stromy na zahradě, také 
mi v paměti utkvěly všudypřítomné 
krásně zdobené kachličky. Musím 
zmínit výborné jídlo, které nás pro-

vázelo na každém kroku, a příjem-
nou atmosféru v rodině, kde se o mě 
starali jako bych byla jejich vlastní. 
Portugalsko je krásná země a dou-
fám, že ji ještě někdy navštívím.“ 
(Káťa, kvita)

„Na týden strávený v Portugal-
sku budu ještě dlouho vzpomínat, 
na lidi, jídlo a vlastně na všechno. 
Jsem moc ráda za tuto možnost 
vycestovat a poznat nové věci. Měla 
jsem skvělou hostitelskou rodinu, 
rozhodně až se tam znovu podívám, 
tak je navštívím. A doufám že jejich 
pobyt u nás bude stejně skvělý, jako 
byl ten náš u nich.“ (Petra Blažková, 
Sexta).

Kateřina Šrytrová,
Gymnázium Mnichovo Hradiště

Tříkrálová sbírka ve školce v Jaselské
Po dvou letech k nám do školky ko-
nečně zase mohli zavítat Tři králové.  
Moc jsme se na ně těšili! 

Děti se na tuto vzácnou návtěvu 
pečlivě připravily ve všech třídách. 
Hned po Vánocích jsme si povída-
li, kdo byli Tři králové, kam šli a co 
malému Ježíškovi přinesli. Zároveň 
jsme si vysvětlili, proč chodí dnes 
a co je to charitativní sbírka. Děti si 
malovaly či stříhaly a lepily obrázky 
s touto tematikou. Některé si vyro-
bily i papírové koruny. Samozřej-
mě nechybělo zpívání, takže když  
v pondělí 9.ledna dorazili Tři králové 
k nám, všichni jsme si s nimi společ-
ně zazpívali. Potěšilo nás, že hodně 
dětí si přineslo z domova buď vlastní 
nebo od rodičů darované korunky. 
Ochotně je pak vkládaly do charita-

tivní pokladničky. Odměnou jim byl 
malý cukřík a kalendářík. Od malička 
se tak učí pomáhat těm, kteří to po-
třebují. Ať už jsou to vážně nemocné 
děti či opuštění senioři.  Přejeme 

tedy šťastný nový rok a hlavně hod-
ně zdraví všem!

                                                                                                                                                      
Pavlína Bešíková,

Mateřská škola Jaselská

Jednota bratrská 
chystá letní tábor

S našimi přáteli z partnerského Er-
zhausenu připravujeme společný 
letní tábor v okolí našeho města.  
S dětmi jsme se pustili do výroby ve-
likého stolu a dalších kuchyňských 
pomůcek. Na rozšíření naší tábo-
rové kuchyně nám přispěl Nadační 
fond ŠKODA AUTO, kterému tímto 
děkujeme.

Petr Novák,
Jednota bratrská

INZERCE

Bouřková mračna nad Hradištěm v květnu 2022 o muzejní noci.
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Jak si turistikou obohatit život?
Předkládám tuto otázku záměrně. 
Na začátku roku si většina z nás 
dává různá předsevzetí – malá či 
velká. Začít však můžeme kdyko-
liv, nejen začátkem nového roku. 
Rozhodnout se pro turistiku je 
snadná volba, potřebujeme pouze 
chuť opustit pohodlí domova, dob-
rou obuv a zvolit trasu podle svých 
schopností. Je prokázáno, že oby-
čejná chůze má pozitivní vliv na naši 
duševní pohodu, a pokud se bude-
me ve společnosti dalších aktivních 
osob cítit příjemně, budeme mít chuť 
si takový zážitek zopakovat i příště.

My v mnichovohradišťském 
odboru KČT připravujeme trasy pro 
všechny věkové skupiny, zúčastnit 
se mohou členové i širší veřejnost. 
Momentálně promýšlíme nové výlety 
na nadcházející půlrok (resp. na jar-
ní sezónu tohoto roku), sledujte tedy 
bedlivě naše stránky, kde se dozvíte 

plánované cíle i přesná data konání 
všech akcí.

Na lednové členské schůzi KČT 
jsme zhodnotili naši činnost za mi-
nulý rok: uskutečnili jsme celkem 57 
akcí, nachodili jsme zhruba 582 km 
a akcí se zúčastnilo cca 744 osob.

Věříme, že se nám podaří i letos 

zrealizovat zajímavé a lákavé výlety: 
ať již v nových lokalitách, či v našem 
krásném Českém ráji, kde je ještě 
stále co objevovat.

Helena Pöllová,
Klub českých turistů, 

odbor Mnichovo Hradiště

ÚNOR 2023

Sbírka vynesla přes 50 tisíc

Pod hlavičkou Diecézní charity Lito-
měřice probíhala od 14. prosince do 
15. ledna v Mnichově Hradišti Tří-
králová sbírka. Malí i velcí koledníci 
vybírali příspěvky do sedmi zapeče-
těných kasiček v ulicích města, na 
městské úřadě, na poště v mateřské 
škole nebo v pobočce České spoři-
telny. V součtu se v tomto ročníku 
podařilo vybrat 53 828 Kč, které byly 
následně poskytnuty rodině s posti-
ženým chlapcem z Mnichova Hradi-
ště na rehabilitační péči a pomůcky.

Poděkování patří všem štědrým 
dárcům i koledníkům a také manže-
lům Pálkovým z Podhradí u Bakova 
nad Jizerou, kteří jsou dlouholetými 
aktivními spolupracovníky litoměřic-
ké charity. (wes)

KALENDÁR AKCÍˇ

10. ÚNORA, 20:00
PŘÁNÍ K NAROZENINÁM

8. ÚNORA, 10:00, DOPOLEDNÍ PROMÍTÁNÍ
VÁNOČNÍ PŘÍBĚH
8. ÚNORA, 19:00
OSTROV
9. ÚNORA, 19:00
MUŽ JMÉNEM OTTO

11. ÚNORA, 19:00
TITANIC: 25. VÝROČÍ HFR 3D
12. ÚNORA, 15:00
ASTERIX A OBELIX: ŘÍŠE STŘEDU
15. ÚNORA, 19:00
OSM HOR

18. ÚNORA, 20:00
PŘÁNÍ K NAROZENINÁM
19. ÚNORA, 10:00
A-FILMTEENSFEST: FILMY DĚTÍ A TEENAGERŮ

24. ÚNORA, 20:00
ANT-MAN A WASP: QUANTUMANIA 3D

19. ÚNORA, 15:00
KOCOUR V BOTÁCH: POSLEDNÍ PŘÁNÍ
22. ÚNORA, 10:00, DOPOLEDNÍ PROMÍTÁNÍ
JEDINEČNÝ ČESKÝ RÁJ
22. ÚNORA, 19:00
MUŽ JMÉNEM OTTO
23. ÚNORA, 19:00
PŘÁNÍ K NAROZENINÁM

25. ÚNORA, 20:00
OSTROV

16. ÚNORA, 19:00
ANT-MAN A WASP: QUANTUMANIA
17. ÚNORA, 19:00
AVATAR 2: THE WAY OF WATER HFR 3D

3. ÚNORA, 20:00
OSTROV
4. ÚNORA, 19:00
AVATAR 2: THE WAY OF WATER HFR 3D
5. ÚNORA, 15:00
ZOUBKOVÁ VÍLA

2. ÚNORA, 19:00
M3GAN

1. ÚNORA, 19:00
PŘÁNÍ K NAROZENINÁM

KLUB DĚTÍ A MLÁDEŽE

18. ÚNORA, 9:00 AŽ 13:00
KURZ ŠITÍ PRO DĚTI I DOSPĚLÉ
27. A 28. ÚNORA, 7:30 AŽ 16:00
JARŇÁKY V KLUBU
1. AŽ 3. BŘEZNA, 7:30 AŽ 16:00
JARŇÁKY V KLUBU

3. ÚNORA, 7:30 AŽ 16:30
POLOLETKY V KLUBU
7. ÚNORA, 17:15 AŽ 19:15
KERAMIKA PRO VEŘEJNOST MH
10. A 11. ÚNORA, 18:00 AŽ 10:00
VALENTÝNSKÉ PŘESPÁNÍ PRO HOLKY A KLUKY
14. A 28. ÚNORA, 17:00 AŽ 21:00
VEČERNÍ KLUB PŘÁTEL FANTASY

7., 14. A 21. ÚNORA, 9:00 AŽ 11:00
KLUB SLUNÍČKO
1., 8., 15. A 22. ÚNORA, 9:00 AŽ 11:00
MINIŠKOLKA
2., 9., 16. A 23. ÚNORA, 9:00 AŽ 11:00
KLUB KORÁLEK
2., 9., 16. A 23. ÚNORA, 9:00 AŽ 11:00
DOPOLEDNÍ KERAMICKÝ KLUB
10., 17. A 24. ÚNORA, 9:00 AŽ 11:00
PÁTEČNÍ DOPOLEDNÍ HERNIČKA

KINO

2. ÚNORA, 19:00, DIVADELNÍ PŘEDSTAVENÍ
ŽENA OBECNÁ

DIVADLO

9. ÚNORA, 19:00, DIVADELNÍ PŘEDSTAVENÍ
TESTOSTERON

4. ÚNORA, 15:00, DIVADELNÍ PŘEDSTAVENÍ
HONZA A STRAŠIDLA

24. ÚNORA, 17:00, DIVADELNÍ PŘEDSTAVENÍ
LOUDADLO: VESELÁ POUŤ

16. ÚNORA, 19:00, KONCERT
VIENTO MARERO DUO

2. BŘEZNA, 19:00, DIVADELNÍ PŘEDSTAVENÍ
MILIONOVÝ ÚDRŽBÁŘ

4. ÚNORA, 14:00, KLUB SYCHROVÁK
KURZ ROUBOVÁNÍ

OSTATNÍ

LUMA vloni lidem z Mnichova Hradiště 
poskytla rekordní množství konzultací
Komplex bezplatných služeb po-
skytuje LUMA MB v okrese Mladá 
Boleslav bezmála 20 let. Od počát-
ku působíme i v Mnichově Hradišti  
a okolí. V případě nutnosti vyjíždíme 
k potřebným lidem okamžitě. Po-
máháme zejména rodinám s ohro-
ženými dětmi, obětem domácího 
násilí, obětem trestných činů a lidem  
v různých typech krizí. Naší hlavní 
činností je poskytování ambulant-
ních a terénních sociálních služeb. 
V roce 2022 jsme 171 lidem z Mni-
chova Hradiště poskytli celkem 705 
konzultací. Všichni klienti ve finanční 
tísni byli na nezbytnou dobu podpo-
rováni též materiálně. 

Děkujeme všem spolupracovní-
kům, dobrovolníkům a podporovate-
lům. Město Mnichovo Hradiště nám 
již roky poskytuje k bezplatnému 
užívání prostory pro naši pobočku 
Poradny LUMA Mnichovo Hradiště 
a podporuje nás i finančně. Spolu-
pracujeme s řadou institucí, úřadů  
a návazných služeb. Velice si váží-
me stále narůstající podpory široké 
veřejnosti. Všechny sbírky, které 
jsme vloni pořádali, byly díky laska-
vým dárcům úspěšné. Nejprve se 
jednalo o bleskovou sbírku jídla,  pití 
a základních hygienických potřeb 
pro válečné uprchlíky z Ukrajiny, 
kteří i s dětmi čekali dlouhé hodiny 
na cizinecké policii prakticky bez 

ničeho. Bylo to v době před otevře-
ním krajského asistenčního centra 
pomoci uprchlíkům, kam jsme dodá-
vali totéž až do doby, než byla po-
moc zajištěna z jiných zdrojů. Dále 
jsme zorganizovali rychlou sbírku 
potravin, léků a hygienických potřeb 
pro hasiče zasahující při požáru  
v Národním parku České Švýcarsko 
a zajistili předání věcí jednotkám,  
k nimž se oficiální pomoc nedostala. 
Následovala sbírka školních potřeb 
pro děti z rodin ve finanční tísni, 
charitativní aukce atd. Speciálně 
děkujeme Městskému informační-
mu centru M a Městské knihovně 
Mnichovo Hradiště za možnost zřídit  
u nich sběrná místa. 

Můžete pomáhat s námi?
Jakákoli podpora je pro nás 

velmi důležitá. Dotace na služby ne-
pokrývají všechny náklady, část mu-
síme získávat z jiných zdrojů. Ma-
teriální pomoc můžeme poskytovat 
pouze mimo pracovní dobu v režimu 
dobrovolnictví. V loňském roce jsme 
přitom distribuovali více než 14 tun. 
Významným zdrojem je s námi dlou-
hodobě spolupracující Potravinová 
banka Praha, navíc od široké ve-
řejnosti přijímáme celoročně množ-
ství potřeb pro děti a domácnosti.
Zvýšené množství práce zvládáme 
díky navyšování počtu pracovníků, 

s tím je však spojená nutnost získat 
více financí na kofinancování. Nej-
významnější podporovatelem naší 
činnosti mimo státu a Středočes-
kého kraje je Nadační fond ŠKODA 
AUTO. Vítáme jakoukoli pomoc, ka-
ždá koruna pomáhá. Transparentní 
účet č. 280570402/0300 provozuje-
me v rámci povolené veřejné sbírky 
na dobu neurčitou. Můžete nám též 
věnovat cokoli, co již doma nepotře-
bujete, ale může to posloužit jinde. 
Věci do aukce nově přijímáme celo-
ročně. Další aukci vyhlásíme ihned, 
jakmile bude co dražit. Vítáme i dob-
rovolníky pro různé typy činností.

Hledáte pomoc?
Rychlý kontakt pro informace a 

objednání: tel. 774 427 557, 777 107 
950, 774 428 192, 777 107 953. Do 
Poradny LUMA v Mnichově Hradišti 
v Komunitním centru Mírová můžete 
přijít každý pracovní čtvrtek mezi 12. 
a 16. hodinou i bez objednání, ob-
jednaní však mají přednost. Každý 
všední den jsme po objednání k dis-
pozici od 7:30 do 17 hodin v Mladé 
Boleslavi, ve stejnou dobu vyjíždíme 
do domácností klientů a poskytuje-
me doprovody na úřady apod. Více 
informací najdete na www.luma-mb.
cz

Martina Brzobohatá, 
LUMA MB

26. ÚNORA, 15:00
MUMIE

Tříkrálový průvod se vrátil po třech letech
Vynucené přerušení tradičních akcí 
kvůli covidu se nevyhnulo ani tříkrá-
lovému průvodu. Letos tak tři králové 
usedli 8. ledna na koně a velblouda 
Baka po dlouhé tříleté pauze a vy-
dali se za mohutné účasti místních 
za hvězdou vlasticí, která je vedla od 
radnice směrem na faru. Účastníci 
průvodu si díky několika výjevům 
a komentáři děkana Pavla Macha 
připomněli návštěvu tří mudrců  
u právě narozeného Ježíška v Betlé-
mě, navštívili živý betlém, poslechli 
si dechové kvarteto a vychutnali ob-
čerstvení ve farní stodole. (wes)

4. ÚNORA, 18:30, KLUB SYCHROVÁK
KONCERT KAPELY DŽEZVICA V SYCHROVÁKU
13. ÚNORA, 17:00, SÁL ZŠ STUDENTSKÁ
ZASEDÁNÍ ZASTUPITELSTVA MĚSTA

Ocenění pro futsalistu 
Adama Knoblocha

Fotbalová asociace ČR pořádá ka-
ždoročně anketu o nejlepšího fut-
salistu. V rámci 21. ročníku obsadil 
v kategorii Futsalista roku 2022 do 
21 let 3. místo hráč „A“ týmu MSK 
a odchovanec zdejšího fotbalového 
klubu Adam Knobloch. Hráč futsa-
lového klubu SK Interobal Plzeň a 
representant ČR v kategorii U21 (do 
21 let) si cenu převzal v rámci PUMA 
galavečera Našeho fotbalu. (wes)

Na Kamínky opět míří 
mobilní sauna

Od středy 15. do neděle 19. února 
budou mít milovníci saunování opět 
možnost oddávat se svým oblíbe-
ným radovánkám přímo v Mnichově 
Hradišti. Na pláži Na Kamínkách 
zakotví opět mobilní sauna, kterou si 
můžete rezervovat na sauna-jizera.
reservio.com. (wes)

18. ÚNORA, SÁL ZŠ STUDENTSKÁ
PLES SDH BŘEZINA
25. ÚNORA, SÁL ZŠ STUDENTSKÁ
PLES SDH MNICHOVO HRADIŠTĚ



8 KAMELOT: ZPRAVODAJ MĚSTA MNICHOVO HRADIŠTĚ ÚNOR 20238 KAMELOT: ZPRAVODAJ MĚSTA MNICHOVO HRADIŠTĚ8 KAMELOT: ZPRAVODAJ MĚSTA MNICHOVO HRADIŠTĚ8 KAMELOT: ZPRAVODAJ MĚSTA MNICHOVO HRADIŠTĚ

INZERCE

Starší žáci MSK přezimují na čtvrtém místě
V úvodu mi dovolte malé poohlédnu-
tí za jarní sezónou minulého ročníku 
krajského přeboru, ve které jsme 
zahájili soutěž se dvěma týmy mlad-
ších a starších žáků. Tyto dva týmy 
jsou předpokladem pro účast v této 
soutěži. Mladší žáci hrají na polovině 
hřiště v počtu 7+1 na menší branky, 
starší žáci hrají už na klasické velké 
hřiště v počtu 10+1. Bohužel nám 
v průběhu zimy a hlavně začátkem 
soutěže vyvstal problém – několik 
dětí nám odešlo nebo skončilo, což 
se projevilo v úbytku hráčů v obou 
týmech. Museli jsme tak přikročit k 
radikálnímu řešení.

Tým mladších žáků jsme kvůli 
nedostatku hráčů ročníků 2007–
2008 museli zrušit a žáky ročníků 
2009–2010 posunout do starších 
žáků kvůli dohrání soutěže. Větší 
část mladších žáků už za starší žáky 
nastupovala, a tak místo dvou zápa-
sů odehrávali nově pouze jeden. Pro 
spoustu z nich to bylo velmi náročné 
kvůli přechodu z menšího hřiště na 
větší, což je fyzicky, koordinačně 
i takticky velmi těžké. Kluci to ale 
zvládli a vypořádali se s tímto úko-
lem se ctí. Za to jim patří od trenérů 
velký dík. Jsme rádi, že jsme díky 
tomu mohli soutěž v klidu dohrát.

V úvodu nového ročníku jsme 
řešili problém s přihlášením do sou-
těže na půdorysu kraje nebo okresní 

soutěže, protože nám zůstalo pouze 
15 hráčů. Nakonec jsme se rozhodli 
přihlásit do krajské soutěže čtyři roč-
níky vzhledem ke kvalitě této soutě-
že. Přípravu na novou sezónu jsme 
zahájili už 1. srpna 2022, protože 
soutěže začínaly už poslední týden 
v srpnu. V průběhu tohoto měsíce 
jsme trénovali třikrát v týdnu. Kluci 
se tréninků účastnili v počtu šesti až 
devíti hráčů, zbytek býval na dovo-
lených, táborech nebo se účastnil 
fotbalových kempů. V průběhu srp-
na se nám začali hlásit noví hráči, 
kteří si chtěli zahrát fotbal a posílit 
náš tým před nadcházející sezónou, 
ale také kluci, kteří k nám přešli z 
přípravky. Abychom tým více stmelili 
a zapracovali nově příchozí hráče i 
ty z přípravky, uspořádali jsme pro 
všechny příměstský fotbalový kemp 
v našem areálu MSK, který trval čty-
ři dny a jehož náplní byly každý den 
tři tréninkové jednotky zaměřené na 
fyzickou přípravu, práci s balonem, 
a herní, taktickou a kombinační hru.

Kemp začínal srazem hráčů 
na hřišti v 8:30 hodin, následovala 
tréninková jednotka v čase 9:00 až 
10:15 hodin, pak 20minutová pauza, 
během níž si hráči doplnili pití a do-
stali od nás občerstvení, které při-
pravovaly maminky hráčů, a samo-
zřejmě ovoce na doplnění energie. 
Další tréninková jednotka začínala 

v 10:40 a trvala do 12:00 hodin. Po 
jejím absolvování se hráči osprcho-
vali, přestrojili a přesunuli na oběd 
do restaurace U Kvapilů, kde jsme 
měli předem domluvený jídelníček 
a samostatnou místnost. Tímto bych 
chtěl poděkovat celému týmu této 
restaurace za dobré jídlo i zázemí a 
personálu za vstřícnost.

Během soustředění jsme měli 
odehrát jedno přátelské utkání před 
startem sezóny, to se ale bohužel 
neuskutečnilo. Do prvního ostré-
ho zápasu jsme tak nastoupili bez 
herního zatížení. Zajížděli jsme do 
vedlejšího Kláštera Hradiště nad Ji-
zerou, který se účastní této soutěže 

jako sdružený tým spolu s Bakovem 
nad Jizerou. Po rozpačitém úvodu 
jsme se začali více sehrávat a pře-
bírat otěže zápasu. Zvítězili jsme 
6:2, přičemž během zápasu se šesti 
brankami blýskl náš hráč Radim 
Janíček. V dalších zápasech jsme 
bohužel narazili na týmy, které byly 
velikostně i fyzicky zdatnější. Herně 
jsme sice nepropadli, ale střelecky 
se nám nedařilo, takže jsme prohráli 
s týmy Dobrovic, Rakovníka, Velimy 
a Loděnice, které patří do silné čtyř-
ky. V dalších zápasech se už karta 
začala obracet a začaly přicházet i 
výhry. Postupně jsme porazili týmy 
Zruče nad Sázavou, Záholan, Kazí-
na a remizovali s SK Kročehlavy. Po 
podzimní části tak MSK přezimuje v 
tabulce na 4. místě se 13 body a s 
aktivním skóre 26:22. Nejlepší stře-
lec našeho týmu je Radim Janíček s 
18 brankami.

Po skončení podzimní části 
sezóny jsme pro děti i rodiče uspo-
řádali posezení, kde jsme zhodnotili 
působení našeho týmu. 

Závěrem bych chtěl dodat, že 
náš tým se během podzimu rozrostl 
o další hráče a v současné době nás 
je už 23. Od 6. ledna se věnujeme 
přípravě na jarní část soutěže, na 
kterou se těšíme.

Trenéři st. žáků MSK

INZERCE

Pečujete o rodinného příslušníka a potřebujete 
si odpočinout? Odlehčovací služba vám pomůže
Někteří z vás se určitě dostali do si-
tuace, kdy se museli postarat o čle-
na rodiny, který se o sebe nedokázal 
postarat sám. Do takovéto situace 
se lze dostat i zcela nečekaně. Ne-
víte, jak skloubit péči o vašeho blíz-
kého s prací, s chodem domácnosti, 
nebo byste rádi jeli na dovolenou či 
na prodloužený víkend? V tuto chvíli 
jsme tu pro vás my a naše odlehčo-
vací služba.

Ve víceúčelovém domě Ludmi-
la ve Veselé nabízíme pobytovou a 
ambulantní odlehčovací službu. Od-
lehčovací služba je určena osobám, 
které mají sníženou soběstačnost z 
důvodu věku, chronického onemoc-
nění nebo zdravotního postižení 
a o které je jinak pečováno v jejich 
přirozeném sociálním prostředí – 
doma. Cílem odlehčovacích služeb 
je umožnit pečující blízké osobě 
nezbytný odpočinek nebo prostor k 
zajištění vlastních potřeb (například 

zdravotní a lázeňské péče).
Odlehčovací službou pomá-

háme pečujícím rodinám tím, že je 
dočasně zastoupíme v péči o jejich 
blízké (seniory nebo osoby s po-
stižením) a umožníme jim zvládat 
každodenní běžné činnosti v pro 
ně bezpečném prostředí s asistencí 
pracovníků přímé péče. 

Pobytová odlehčovací služba je 
poskytována nepřetržitě – celoden-
ně. Kapacita pobytové odlehčovací 
služby zahrnuje čtyři lůžka ve dvou 
pokojích a maximální doba umístění 
klienta je tři měsíce. 

Ambulantní odlehčovací služba 
je poskytována od 7 do 19 hodin a 
kapacita ambulantní formy péče 
jsou dvě osoby. U této služby mů-
žete využít časový termín dle vašich 
potřeb. To je například v době, kdy 
potřebujete zajít na vyšetření k lékaři 
a nemůžete vašeho blízkého nechat 
doma samotného, bez dozoru či po-

moci. Stejně tak můžete využít služ-
bu, když chcete odjet na větší část 
dne za řešením osobních záležitostí 
nebo si dopřát krátký odpočinek for-
mou návštěvy bazénu, sauny nebo 
třeba zajít ke kadeřníkovi, na masáž 
nebo vyřídit náročnější nákupy.

V případě, že váš blízký potře-
buje v době pobytu na odlehčovací 
službě zajistit i zdravotní služby, jako 
je podávání léků, aplikace injekcí, 
převazy či pravidelné monitorování 
fyziologických hodnot, je možné 
mu tyto služby poskytnout formou 
domácí zdravotní péče, protože tyto 
činnosti již nejsou v kompetenci pra-
covníků sociálních služeb. V době 
pobytu můžeme vašim blízkým také 
zajistit pedikérské služby, aktivizaci 
ve skupině seniorů, pobyt v relaxač-
ním pokoji nebo odpočinek na andu-
lačním lehátku. Odlehčit vám může-
me i zajištěním hygienické péče v 
bezbariérové koupelně.

Dále máme k dispozici pokoj 
vybavený a přizpůsobený pro péči 
o vážně nemocné. Tento pokoj na-
zýváme pokojem paliativní – hospi-
cové péče. Výhody tohoto pokoje již 
využily rodiny, které nemohly z růz-
ných osobních důvodů svým blízkým 
dopřát péči v závěru života či nemo-
ci ve vlastní domácnosti. Nemocný 
zde může pobývat se svým blízkým 
nebo se u něho můžou návštěvy 
střídat či zůstávat i v noci. Péče je 
tak zajištěna profesionály sociálních 
služeb a zdravotníky.

Dům Ludmila naleznete na ad-
rese Na Návsi 229, Mnichovo Hra-
diště – Veselá, více informací se do-
zvíte na tel. čísle 777 412 494 nebo 
na e-mailové adrese dum.ludmila@
malyra.cz

tým Malyry

Respondeo pomohlo v roce 
2022 desítkám rodin v nouzi
Sociální pracovnice organizace 
Respondeo v rámci všech progra-
mů na podporu rodin za loňský rok 
pomohly 84 ohroženým rodinám, 
které přímo u nich doma navštívily 
1150krát. Nejčastěji řešily s klienty 
potíže s bydlením, prací či rodinným 
rozpočtem, ale i výchovné a školní 
problémy dětí. 

Kromě více než tisíce výjezdů 
do terénu celkem 1045krát kon-
zultovaly s klienty jejich potíže po 
telefonu. Ve 430 případech se so-
ciální pracovnice obracely na jiné 
organizaci, aby s nimi probraly kon-
krétní případy. „Protože pomáháme 
především rodinám s dětmi, úzce 
spolupracujeme také s Orgánem so-
ciálně-právní ochrany dětí v daných 
lokalitách. Za loňský rok jsme OS-
POD z různých důvodů kontaktovaly 
867krát,“ dodává Irena Kešnerová, 
vedoucí programů na podporu rodin 
s dětmi, konkrétně projektů „Podpo-
ra rodin v okrese Nymburk“ a „Pod-
pora rodin v okrese Mladá Boleslav“.

V rámci zmíněných 84 rodin v 
okresech Nymburk a Mladá Boleslav 

(částečně také okres Mělník a město 
Brandýs nad Labem a okolí) Re-
spondeo podpořilo celkem 180 dětí 
a 144 dospělých. Stěžejní pomocí je 
systematická práce terénních sociál-
ních pracovníků s rodinami přímo v 
jejich domácím prostředí, pomáhají 
rodinám vytipovaným sociálním od-
borem s konkrétními problémy, zpro-
středkovávají kontakt a komunikaci s 
úřady, školou a dalšími institucemi, 
dle potřeby rodiče do institucí dopro-
vázejí, pomáhají jim řešit problémy 
s bydlením, nedostatkem financí a 
dluhy. V neposlední řadě učí rodiče, 
jak pečovat o děti, jak řešit jejich vý-
chovné problémy či potíže ve škole. 
V případě potřeby mohou sociální 
pracovnice zajistit rodinnou terapii, 
čehož za loňský rok klienti využili 
celkem 46krát.

Programy na podporu ohrože-
ných rodin s dětmi je možné reali-
zovat mimo jiné také díky finanční 
podpoře města Mnichovo Hradiště.

Jolana Boháčková,
Respondeo

V Domově Modrý kámen bude
podpořena paliativní péče
Na konci roku 2022 jsme se za naši 
organizaci Domov Modrý kámen, 
p. s. s. přihlásili do dotační výzvy 
Nadačního fondu Abacus. Ten pod-
poruje zavádění paliativní péče v 
domovech pro seniory. Matěj Lejsal, 
ředitele Sue Ryderu (organizace 
spolupracující s Nadačním fondem 
Abacus), říká: „Dostupnost paliativní 
péče pro seniory v pobytových služ-
bách významně přispívá ke zvýšení 
kvality života – jak seniorů samot-
ných, tak jejich blízkých. Nejde jen o 
dostupnost specializované péče, ale 
o celkový přístup k tématu koneč-
nosti lidského života. Předpokladem 
je fungující spolupráce odborníků 
více oborů. Tento program vytváří 
prostor, ve kterém si týmy organizací 
mohou osvojit společné znalosti a 
dovednosti a využít je v jedinečných 
podmínkách svých služeb.“ 

Jelikož se se s touto myšlenkou 
také ztotožňujeme, rozhodli jsme 
se se svým projektem na podporu 
zavádění paliativní péče v Domově 
Modrý kámen do dotační výzvy při-
hlásit. K našemu nadšení jsme byli 
vybráni jako jedni z patnácti podpo-

řených organizací v rámci celé Čes-
ké republiky. Naplňování projektu 
bude časově i organizačně velmi 
náročné, ale v konečném důsled-
ku přinese další zkvalitnění péče o 
naše klienty. A to je náš společný cíl.

Konec života v domácím pro-
středí má být dostupný pro všechny 
I pro ty, kteří svůj původní domov již 
museli opustit.

Renata Poláková,
Domov Modrý kámen

Hotel Galatea **** 
Superior 

nabízí volná pracovní místa 
na tyto pozice:

Šéf kuchař/kuchařka HPP
Kuchař/kuchařka HPP

Snídaňový kuchař/kuchařka PPP
Servírka/číšník HPP i PPP

Pomocná síla do kuchyně HPP

Nabízíme: ohodnocení kompletně na pásku, stravování na pracovišti zdarma, 
slevy na služby hotelu, restaurace a wellness

Místo pracoviště: Pod Koupalištěm 881, Kosmonosy

Kontakt: CV hotel@galatea.cz, 777 554 375
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Do liazácké skládanky pořád přibývají nové dílky, říká Karel Václavík
Mezi lety 2010 a 2013 vyšly v na-
kladatelství Saxi tři objemné mono-
grafie Škoda a LIAZ, pod kterými je 
podepsán Karel Václavík a jeho otec 
Ing. Karel Václavík, dlouholetý ve-
doucí vývoje mnichovohradišťského 
LIAZu. Knihy zasvěceně pojedná-
vají o vývoji nákladních automobilů,  
o jednotlivých modelových řadách  
a obsahují unikátní fotografie. 

O tom, jak knihy vznikaly, o sou-
peření LIAZu s Tatrou, o mimořádné 
zakázce pro Argentinu nebo o prv-
ních ročnících Rallye Dakar jsme si 
povídali s Karlem Václavíkem.  

Pane Václavíku, společně s vaším 
otcem jste autory třídílné liazácké 
bible. Za jakých okolností jste na 
knihách začali pracovat?

Díky tomu, že táta dělal v LIA-
Zu vedoucího vývoje, jsem měl od 
malička možnost v závodě pobývat. 
Mezi auty jsem se motal rád, a když 
jsem později začal chodit do školy, 
začal jsem sbírat fotografie z LIAZu 
– táta domů čas od času nějakou při-
nesl. Později jsem měl už poměrně 
slušnou sbírku a díky tátovi i dost 
informací o LIAZu. Zároveň jsem si  
uvědomoval, že žádná větší kniha  
o LIAZu zatím nevyšla. A tak jsem 
začal tátu přesvědčovat, abychom 
se do toho společně pustili. Práce 
nám zabrala minimálně deset let. 
Sbírali jsme další informace, ob-
cházeli pamětníky... Nebylo to jako 
dnes, kdy v mnoha případech autor 
sedne k internetu a za víkend má 
knihu napsanou.

Kdy jste na knihách začali praco-
vat?

Někdy na konci 90. let. Přiznám 
se ale, že mi dalo práci tátu přesvěd-
čit. Moc se mu do toho nechtělo. 

V knihách jsou stovky fotografií. 
Jaká část z nich pochází z vašeho 
rodinného archivu?

Většina. LIAZ vlastní archiv 
neměl, tedy kromě výkresového. 
Velké množství, mnohdy i cenných 
fotografií, jsem ale získal také od 
pamětníků a kamarádů, za což jim 
patří velký dík. Jen díky tomu je foto-
dokumentace v knize tak podrobná.

Pod knihami jste podepsaní s va-
ším otcem oba. Jak jste si v praxi 
rozdělili práci?

Táta připravil podklady pro tex-
tovou část a já text upravil a chrono-
logicky srovnal. Bohužel se táta do-
žil vydání pouze prvního dílu, takže 
zbylé dva už jsem dával dohromady 
sám. Výsledek je samozřejmě dílem 
nás obou, v případě druhé a třetí 
knihy jsem ale musel pro korektury 
využít už jiné liazáky. 

Dají se knihy dnes ještě sehnat?
Už jich nezbývá mnoho, ale 

ano, ještě jsou skladem. Pořídit se 
dají u mě nebo u nakladatele.

Členění knih je chronologické?
Úplně ne. Vzhledem k tomu, že 

se některé typové řady překrývaly, 
to takto rozdělit nebylo možné. Na-
příklad řada RT, která měla skončit  
v roce 1965, se vyráběla až do 80. 
let. O řadě MT ani nemluvě. Přesto-
že se mělo jednat o přechodový typ, 
vyráběla se až do revoluce. Roz-
dělení je tedy podle typových řad. 
V prvním díle jsme zpracovali řady 
R, RT, MT, ve druhém komplet celý 
vývoj řady 100, vývoj motorů a trak-
tory a ve třetím jsou řady 200, 300, 
400, Madara (výroba ve spolupráci  
s bulharskou automobilkou KTA Ma-
dara, pozn. red.), závody a konec 
vývoje motorů řady C. Ve třetím díle 
je navíc jedna věc, na kterou jsem 
poměrně pyšný. To je chronologický 
přehled toho, co se v jednotlivých 

letech nejen v LIAZu událo. 

Liazky znáte jako své boty. Je 
některý model vaše srdeční zále-
žitost?

Určitě, model 706 R. Ten mi stojí 
v garáži. To auto jsem kupoval, když 
bylo ještě provozní, dnes je z něj ve-
terán. Doufám, že stihnu do května 
dokončit korbu, abych se mohl srazu 
liazek v Mnichově Hradišti zúčastnit. 

Je to váš jediný sbírkový kus?
Ano. Sbírám ještě modely – 

těch mám slušnou sbírku. Ale z aut 
je to jediný kus.

Vzpomenete si na moment, kdy 
jste v nákladním autě seděl po-
prvé?

To už ne. Ale tuším, že to bylo 
ve asi ve dvou letech. Táta mě brával 
do práce, když byla možnost. Teh-
dejší vedoucí pracovníci byli zvyklí, 
že když byl nějaký průšvih na dílně, 
sebrali se třeba v sobotu a šli do 
práce. A to byla právě vhodná chví-
le vzít s sebou zvědavého synka. 
Tehdy bylo možné si nákladní auto 
v závodě také půjčit a využít k sou-
kromým účelům – třeba si jím něco 
dovézt na stavbu. Tuhle možnost 
jsme několikrát také využili. To byla 
další možnost se v tom autě projet.

Byl jste i vy sám zaměstnancem 
LIAZu?

Bohužel ne. Nestačil jsem to.  
Když jsem se chtěl nechat zaměst-
nat, LIAZ měl zrovna stop stav. 
Samozřejmě jsem ale do závodu 
chodíval na brigády. Nejraději jsem 
se na dílně hrabal v autech. Kolem 
aut jsem se pohyboval po celý život.

Pocházíte z Hradiště?
Ne, vždycky jsme žili v Mladé 

Boleslavi. Táta pocházel z Vamber-
ka u Rychnova nad Kněžnou. Po 
vysoké škole dostal umístěnku do 
ČKD Blansko. Do LIAZU nastupo-
val, tuším, v roce 1964. Do Hradiště 
jej přetáhl profesor Kovář. Okolnosti 
ale neznám.

Jak měl vývoj LIAZu rozdělené 
vývojové aktivity mezi jednotlivý-
mi závody?

V Jablonci nad Nisou probíhal 
vývoj motoru, v Hradišti vývoj vozu. 
Musím říct, že v porovnání s tím,  
o jak nevelké oddělení se ve zdejším 
závodě jednalo, se toho tu podařilo 
vyvinout mnoho.

Máte tušení, zda zaměstnanci 
zdejšího vývoje naráželi na nějaké 
mantinely, například z politických 
důvodů? Neměl třeba vývoj řady 
100, který trval enormně dlouho, s 
něčím takovým souvislost.

Myslím, že táta neuvažoval  
v nějakých mantinelech. Řada 100 
se začala vyvíjet v 60. letech, během 
tohoto procesu se několikrát měnila 
legislativa, což si vyžádalo opako-
vané úpravy kabiny. Typová řada 
100 se zavedla do výroby až v roce 
1973. Následně ale chyběly odvoze-
né typy pro nástavby – sklápěčky, 
fekální vozy apod. Kvůli tomu mu-
sely pokračovat starší typové řady.  
V nové typové řadě se tyhle speci-
ální úpravy zaváděly velmi pomalu.

Co se týče sledování konkuren-
ce nebo trendů, byl vývoj LIAZu 
v obraze, na čem se pracuje na 
Západě?

Ano, do LIAZu chodila zahranič-
ní literatura i časopisy. Táta si je ob-
čas nosil domů, takže jsem měl také 
možnost si je tu a tam prolistovat. 
Každé dva roky se pak jezdilo do 
Frankfurtu nad Mohanem na veletrh 
nákladních aut. Přehled tedy stopro-
centně byl.

Zmiňoval jste speciální nástavby. 
Existuje nějaká úprava, o které se 
moc neví?

Dnes, v době internetu, je oše-
metné říct, že se o něčem neví, ale 
byly třeba nástavby, se kterými se 
LIAZ pokoušel prosadit u armády. 
Ty nejsou moc známé. Tady ale 
vždy LIAZ narážel na monopol Tat-
ry. V porovnávacích testech dopadal 
lépe než Tatra, třeba ve spotřebě,  
a vždycky měl lepší motory – to 
ostatně není žádný patriotismus, 
uznávali to i tatrováci. U armády 
však neměl velkou šanci prosadit se.

Šlo tedy pouze o protypy?
Správný termín je funkční vzo-

rek. Prototyp je už vůz připravený de 
facto pro sériovou výrobu. Ale ano, 
šlo o jednotky kusů.

Za úspěch Tatry u armády mohlo 
lobby, nebo technická řešení?

Tatra vždy stavěla auta terénní, 
v tomto ohledu měla u armády výho-
du. LIAZ se orientoval na auta silnič-
ní. Navíc armáda po 2. světové válce 
preferovala vozy s motory chlazený-
mi vzduchem. Takovému vozu totiž 
nehrozí, že při prostřelení chladiče 
bude vyřazen z provozu. A to byl 
druhý faktor, který nahrával Tatře.

Knihy jsou napsané, na renovaci 
svého veterána pracujete... Je ješ-
tě pořád co na LIAZu objevovat?

Neprozřetelně jsem kdysi pro-
hlásil, že co se týče LIAZu, už mě 
nic nemůže překvapit. Dnes to ale 
vůbec není pravda, protože se stá-
le objevují nové poznatky. Kdybych 
se do těch našich knih pustil dnes, 
soudím, že by vypadaly jinak. Stá-
le přicházejí nové objevy, stále se 
ucelují některé informace, objevují 
nové dokumenty. To skládání dílků 

dohromady zkrátka pořád pokra-
čuje. Pomáhá také zpřístupňování 
archivních dokumentů přes interne-
tové badatelny. V tom spatřuji jednu 
z mála pozitivních věcí na internetu. 
Nedávno jsem kontaktoval jednoho 
pamětníka, který pomáhal zachra-
ňovat ten průšvih LIAZu v Argentině. 
Když jsem se ho ptal na fotografie, 
vytáhl album plné krásných fotek, 
nebylo na nich ale jediné auto. Ptal 
jsem se ho, zda nemá alespoň něja-
kou fotku, vždyť ta auta se na místě 
opravovala, testovala, jezdila v pro-
vozu. On na to: vždyť jsme v tom žili 
každý den, ta auta nás otravovala, 
proč bychom si je ještě fotili... Argen-
tina byl očividně větší zážitek.

O jaký průšvih šlo v té Argentině?
Argentina si z LIAZu objednala 

poměrně velké množství aut, asi 
800 kusů. Problém ale byl v tom, že 
Motokov, který tuhle zakázku trans-
portoval, nezajistil k autům téměř 
žádné náhradní díly. Aby se auta 
lépe prodávala, byla u nich navíc de-
klarovaná vyšší užitečná hmotnost, 
než skutečná. Tamní mechanici na-
víc auta začali upravovat, aby měla 
vyšší výkon, což vedlo k tomu, že 

motory řádově po tisících kilomet-
rů odcházely. Auta pak nebylo čím 
opravovat. Tuším, že tam dochá-
zelo i k vyšetřování. LIAZ na místo 
vysílal party mechaniků, kteří vozy 
dávali do původního stavu, probíha-
ly konstrukční úpravy na motorech  
a výsledkem bylo to, že některé  
z těch aut můžete v Argentině  
v provozu vidět ještě dnes. To je ne-
uvěřitelné.

Když jsem pracoval na knihách, 
dopisoval jsem si s jedním člověkem 
z Argentiny, který na internetu avizo-
val, že by chtěl to své auto prodat. 
Poslal mi fotky a informoval mě, že 
s autem normálně pracuje. Ještě 
dodal, že pokud auto letos neprodá, 
napřesrok s ním bude zase normál-
ně pracovat.  

 Tohle vysílání mechaniků do za-
hraničí asi nebylo úplně standard-
ní, že?

Ona ta dodávka do Argentiny 
také nebyla úplně standardní. 800 
vozů, to byla velká věc. V té době 
byly exporty v řádech desítek kusů, 
a to spíše na východ.

Pro LIAZ byla velkou věcí také 
účast na Rallye Paříž – Dakar.  
V roce 1985 poprvé. Vzpomínáte 
na to?

To byla samozřejmě velká věc. 
Tou dobou jsme díky časopisu ABC 
věděli jen to, že nějaký Dakar exis-
tuje, ale neměli jsme ani tušení, že 
je v rámci rally nějaká kategorie ná-

kladních aut. Že se jede na Dakar, to 
pro nás tenkrát byla událost. Mohl za 
to pan ředitel Korecký, který byl ob-
rovský srdcař. Pouze díky němu se 
LIAZ Dakaru začal účastnit. Vzpomí-
nám si, jak jsem průběh každý večer 
sledoval v Televizních novinách. To 
byl jediný informační zdroj. A pak 
ještě miniaturní článeček s výsledky 
v klasických novinách.

Pamatujete si jména řidičů?

Samozřejmě, vždyť jsou notoric-
ky známá. Byly dvě posádky, jedna 
z Hradiště (Zdeněk Kovář a Josef 
Brzobohatý, které doplňoval Fran-
couz Galland), druhá z Jablonce 
(Jiří Moskal, Jaroslav Joklík a Radek 
Fencl). Bohužel Hradišťáci byli dis-
kvalifikovaní potom, co závod jejich 
francouzský kolega vzdal. Dokonce 
se jim nabízeli odstoupivší motorká-
ři, že jim udělají třetího, ale chlapi to 
vzali zodpovědně, protože to bylo 
samozřejmě proti regulím. Chtěli se 
na Dakar vrátit, a kdyby udělali ta-
kovýhle průšvih, patrně by si dveře 
zavřeli.

Byla mezi Hradištěm a Jabloncem 
nějaká rivalita?

Na Dakaru? Určitě ne. Tam si 
museli všichni pomáhat. Dakar po-
stavený na původních myšlenkách 
Thierry Sabineho byl o tom, že si 
všichni musí vzájemně pomáhat. 
Bylo to něco jiného než dnes, kdy 
závodníky doprovází servisní tým, 
který staví tábor a zajišťuje vše 
ostatní. Dříve se všichni sjeli v jed-
nom chumlu, společně opravovali 
defekty, svářeli, když někdo s ka-
mionem zapadl, mohl ho vytáhnout 
zase jenom kamion. Všichni museli 
spojovat síly. Hezky to ilustrují třeba 
ty známé záběry, kde taková hvězda 
jako de Rooy společně s tatrováky 
vytahují náklaďák s palivem pro sou-
těžící. Na trati byli všichni soupeři, 
ale když byl problém, dokázali táh-
nout za jeden provaz.  Tahle myšlen-
ka se dnes bohužel vytratila.

Ta první auta na Dakar se stavěla 
tady v Hradišti?

Ano, všechna dakarská auta 
se stavěla v dílnách vývoje tady  
v Hradišti.

Povězte mi na závěr, čeho si na 
liazkách ceníte?

V jejich jednoduchosti byla síla. 
Člověk, který liazku řídil, si musel 
dokázat lehnout pod auto a opravit 
ho sám. V případě tatry nebo mer-
cedesu to ale nebylo jinak. Servisy 
zkrátka nebyly a nebylo možné čekat 
na odtah. Pravdou je, že dostupnost 
kvalitních materiálů u nás byla nižší 
než na Západě. Technická úroveň 
LIAZu, minimálně na začátku, byla 
ale s jinými značkami přinejmenším 
srovnatelná. Později šel ale vývoj 
na Západě kupředu rychleji – u nás 
se peníze centrálně přerozdělovaly, 
takže vývoj nebyl financovaný tak, 
jak by potřeboval.

Martin Weiss

TAXI
Mnichovo 
Hradiště

Tel.: 

605 445 338

INZERCE

Vykládka československých nákladních vozů LIAZ v Argentině.
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Muzeum letos pozve na výstavy o řemeslech 
a sokolech, na výlet i virtuální procházky

Také 11. února vyražte 
„zásadně na Zásadku“
Svátek Panny Marie Lurdské, který 
je zároveň Světovým dnem nemoc-
ných, připadne na sobotu 11. února. 
Tím snáz jej můžete oslavit třeba 
výletem k vodní kapli, která je od 
Mnichova Hradiště nejméně vzdále-
ná. Že jste o ní ani netušili? Mnohé  
z nás seznámil s její existencí, histo-
rií a zamýšlenou obnovou až článek 
pana Petra Krejčího z Osadního vý-
boru Sychrov (v květnovém Kamelo-
tu z roku 2018).

Vodní kaple inspirované světo-
známým poutním místem Lurdy ve 
Francii vznikaly i u nás na krásných 

místech v přírodě. Jejich interiéry 
zdobí obraz nebo socha zjevení 
Panny Marie v Lurdech dívce Ber-
nadettě, k nimž docházelo právě od 
11. února roku 1858. Na obrazech 
nechybí tamní léčivý pramen, který 
Panna Maria požehnala.

Od kaple na předhradí Zásad-
ky se vine potůček protékající pod 
můstkem u vstupu do areálu hradu. 
Bude letos touto dobou již lemován 
sněženkami, nebo snad sněhovými 
závějemi? Nechme se překvapit...

Daniela Břoušková

V Muzeu města Mnichovo Hradiště 
mají na pilno. Není divu. Plánova-
ných akcí je na letošní rok celá řada.

DUBEN–SRPEN

Výstava Řemesla II. 
(25. dubna – 27. srpna)

Výstava řemesel, na které před-
stavíme například práci krejčího, 
ševce, fotografa, hodináře, zlatníka, 
kloboučníka, hrnčíře, holiče nebo 
nožíře. Kromě vybavení, které ke 
svým pracím tito řemeslníci potřebo-
vali, vystavíme u nás v muzeu také 
historické fotografie těchto místních 
živnostníků, seznámíme vás s jejich 
jmény a konkrétními výrobky. 
  
DUBEN

Pěší výlet s muzeem
(29. dubna)

Pojďte s námi na pěší výlet, jehož 
trasa povede kolem kostela v Březi-
ně, přes statek Dařenice, bažantnici 
u Svijan, zámek a pivovar Svijany, až 
k roubeným stavením v Příšovicích. 
Tuto akci pořádáme ve spolupráci 
s místním odborem Klubu českých 
turistů.

KVĚTEN– ČERVEN

Řemesla II. – školní program 
pro děti v muzeu

Doprovodný dopolední program  
k výstavě  „Řemesla II.“  určený žá-
kům základních škol. 
 
KVĚTEN

Workshop v muzeu
(6. května, 9–15 hodin)

Zažijte s námi řemesla v muzeu 
živě. V rámci workshopu proběhnou 
ukázky řemesel, z nichž některá si 
budete moci i vyzkoušet. Bude zajiš-
těn také prodej výrobků. Během dne 
bude volně přístupná výstava  „Ře-
mesla II.“ i stálá expozice muzea.
 
LIAZ
(27. května)

Společně s dalšími organizátory 
se podílíme na přípravách oslavy 70. 
výročí LIAZu, jejííž součástí je rov-
něž sjezd automobilů této značky.

ČERVEN

Virtuální procházky městem – 
Výročí gymnázia (9. a 10. června)

Promítání dokumentu o his-
torii Gymnázia Mnichovo Hradiště  
v městském kině v rámci oslav výro-
čí 70 let této školy.

Muzejní noc 
(16. června, 17–22 hodin) 

Během Muzejní noci se bude-
me pohybovat v prostorách muzea  
a společně si prohlédneme aktuální 
výstavu Řemesla II. v neobvyklé ote-
vírací době. 

ČERVENEC/SRPEN

Truhlářská dílnička s Jednotou 
bratrskou (termín bude upřesněn)

Výrobek ze dřeva, který si děti  
v truhlářské dílně vlastnoručně vy-
robí, bude inspirován aktuální výsta-
vou  „Řemesla II.“. Výrobu zvládnou 
děti od zhruba čtyř let. Program 
připravujeme opět ve spolupráci  
s členy Jednoty bratrské.

SRPEN

Návštěva bývalé kovárny 
ve Žďáru (termín bude upřesněn)

Návštěva bývalé kovárny ve 
Žďáru, jejíž součástí bude povídání 
o řemeslech, která vykonávali naši 
předci. Součástí prohlídky bude  
i  představení života našich předků. 

ZÁŘÍ–ŘÍJEN

Výstava Sokol Mnichovo Hradiště
(7. září vernisáž, od 8. do 29. října)

Výstava ke 160. výročí založení 
Tělocvičné jednoty Sokol Mnichovo 
Hradiště představí klíčové momenty 
i osobnosti místní sokolské organi-
zace.

ZÁŘÍ

Sousedská slavnost aneb Zažít 
Hradiště jinak
(16. září, 10–17 hodin)

Na Sousedské slavnosti nebude 
městské muzeum chybět. I tentokrát 
připravujeme svůj muzejní stánek. 

ŘÍJEN/LISTOPAD

Virtuální procházky městem
(termín bude upřesněn)

V průběhu podzimu budeme 
pokračovat v audiovizuálních pro-
mítáních historických záběrů z jed-
notlivých částí města. Plánujeme i 
opakování již proběhlých procházek.
 
LISTOPAD

Významní zesnulí (4. listopadu)
Komentovaná procházka po 

místním hřbitově spojená se vzpo-
mínáním na významné osobnosti 
našeho města, které již nejsou mezi 
námi. Letos se zaměříme na místní 
členy Sokola.
 
LISTOPAD/PROSINEC

Adventní školní program
V čase adventním se v muzeu 

uskuteční tematická dílnička pro zá-
kladní školy.

Lucie Holečková,
Muzeum města Mn. Hradiště

Mnichovohradišťsko a svatby: 
podělíte se o svatební fota?
Muzeum města Mnichovo Hradiště 
připravilo na rok 2023 „Svatební vý-
zvu“. Prosí všechny obyvatele města 
i okolních obcí, zda by se s muzeem 
podělili o svatební fotografie (své 
nebo svých předků), na kterých 
jsou svatby konané do roku 1990 v 
Mnichově Hradišti a okolí, případně 
takové, kdy jsou nevěsta a ženich z 
našeho regionu. Může jít o fotogra-
fii, kde je jen nevěsta s ženichem, 
můžete ale donést i fotku skupino-
vou anebo třeba fotku ze svatební 
hostiny.

Kam fotografie nosit? V otevíra-
cí době do Městské knihovny v Tur-
novské ulici čp. 717 anebo do Mu-
zea města Mnichovo Hradiště (ulice 
V Lípách čp. 148, budova zámku).

Fotografie můžete buď věnovat, 
nebo zapůjčit k oskenování. Pokud 
si nepřejete fotografie zveřejnit, mů-
žete je poskytnout jen jako trvalou 
památku do archivu muzea.

Jaké informace k fotografiím 
organizátory potěší? „Budeme rádi, 
pokud nám spolu s fotkou řeknete i 
více informací, pokud je budete znát. 
Zajímalo by nás jméno a příjmení 
nevěsty za svobodna, její bydliště 
před svatbou, datum a místo jejího 
narození a její povolaní. To samé 
u ženicha,“ říká Lucie Holečková z 
Muzea města Mnichovo Hradiště.

Doplnit můžete ale mnohem 
více informací. Víte, jaké bylo datum 
svatby? Kde se konala? Kde byla 
svatební hostina? A kdo svatbu fo-

til? Je na fotografii více osob? Znáte 
jejich jména? 

„Svatby často bývají veselé a 
o zábavu není nouze. Potěší nás 
nějaká historka, zajímavost, příběh 
spojený s touto svatbou, ze které 
nám nesete fotky. A co víte o ša-
tech nevěsty? Nechávala si je ušít u 
švadleny? U jaké? Anebo je koupila, 
měla je půjčené?“ doplňuje Lucie 
Holečková výčet otázek, které mu-
zeum zajímají. A pokud chcete blíže 
poznat život vašich předků či trvale 
uchovat památku na vlastní svatbu, 
určitě stojí za zamyšlení i pro vás 
samotné.

Na Svatební výzvě s muzeem 
spolupracují Městská knihovna, Mni-
chovohradišťský spolek genealogů, 
Gymnázium Mnichovo Hradiště, 
Hana Vignerová – Příběh módy a 
web Mnichovohradistsko.cz. Ve spo-
lupráci s těmito organizacemi se ke 
svým fotografiím můžete dozvědět 
mnoho nových informací, například 
o vašich předcích nebo o historii ne-
věstiných šatů. Spolu s vámi mohou 
být doplněny a trvale zaznamenány i 
rodinné příběhy.

Výsledkem výzvy bude několik 
akcí, které budou veřejnosti předsta-
veny nejen během letošního roku, 
ale hlavně v roce následujícím. Na 
některé akce se zřejmě přidají i další 
organizace.

Petr Novák,
Mnichovohradistsko.cz, 

CHODÍM PO MĚSTĚ
Milí spoluobčané!
Charakter města Mnichova Hradiště tvoříme společně. Jde o směsici dobré-
ho, průměrného i špatného: v oblasti sousedských vztahů, co se týče obsluhy 
v obchodech či budování a údržby města. Ráda teď vyzdvihnu ty kladně vy-
čnívající osobnosti. Ještě jsem se totiž nikdy nezmínila o příkladné obsluze  
v papírnictví paní Otáhalové, což tímto činím: patří jim obdiv a dík. Pak tu jsou 
lidé typu Ferdy mravence: nenápadní udržovatelé našeho prostředí. Dále na-
příklad lidé, kteří se zastaví „na kus řeči“, a oživí tak omezený život staršího 
občana. A „mistry svého řemesla“ jsem už několikrát zmiňovala. I těm znovu 
dík. Takže, ať se máme i nadále v Hradišti fajn!

MINIRUBRIKA LIBUŠE VONÁSKOVÉ O VĚCECH KOLEM NÁS

O LIAZu vzniká nový snímek, 
muzeum do něj shání záběry
Městské muzeum připravuje krátký 
filmový snímek věnovaný závodu 
LIAZ Mnichovo Hradiště (1953–
2003), který bude veřejně promítán 
při oslavách v sobotu 27. května. 
Chybí nám ovšem amatérské filmo-
vé záběry přímo z našeho města! 
Vlastníte takové? 
Hledáme například celkové záběry 
na závod, převoz vyrobených pod-

vozků na vlakové nádraží, průjezdy 
vozů městem či v jeho blízkém okolí, 
videa z podnikových rekreací (Souš, 
Bulharsko, tábory) nebo záběry ze 
školky a stavby litých domů. Vítány 
jsou samozřejmě i dobové fotografie 
k tomuto tématu. 

Za vaši spoluúčast předem dě-
kujeme! Kontakt: 720 981 281, karel.
hubac@mnhradiste.cz. (kh)

Sbírka spolku Amelie 
vynesla 85 tisíc korun
Od 9. do 15. prosince probíhal  
v obchodním centru Forum v Liberci 
charitativní prodej darovaných vá-
nočních ozdob a dekorací v rámci 
zajišťování bezplatných služeb pro 
nemocné rakovinou a jejich rodiny. 
Velké poděkování patří všem dob-
rým duším z Mnichova Hradiště, 
které se do této akce zapojily a vě-
novaly vánoční předměty do sbírky. 
Také díky vaší pomoci jsme získali 
skoro 85 tisíc Kč na poskytování 
služeb pro onkologicky nemocné  
a jejich blízké. Moc děkujeme! (pk)

Cestovatelská 
přednáška o JAR

Cestovatel a fotograf Petr Horák se 
už roky věnuje cestopisným před-
náškám a promítáním fotografií ze 
svých cest po světě. Během svých 
toulek navštívil téměř všechny kon-
tinenty (mimo Antarktidu) a z jeho 
nabídky jsme vybrali téma  Jihoafric-
ká republika. Petr Horák v jihoafrické 
zemi procestoval řadu safari parků, 
do kterých nás vezme prostřednic-
tvím svého promírání. To se uskuteč-
ní v pátek 3. března od 14:30 hodin  
v Domě Ludmila ve Veselé v prosto-
rách společnosti Malyra. (ks)

Kamelot: 
zpravodaj města

Mnichovo Hradiště 

zapsán do evidence periodického tisku  
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nově až nově až 2 000 Kč 2 000 Kč na moderní diagnostické a léčebné metodyna moderní diagnostické a léčebné metody

Přidejte se do rodinyPřidejte se do rodiny
Zaměstnanecké pojišťovny Škoda!Zaměstnanecké pojišťovny Škoda!

benefity a slevy u partnerských společností benefity a slevy u partnerských společností (plavání a bruslení zdarma)(plavání a bruslení zdarma)

vše o Vašem zdraví vše o Vašem zdraví on-lineon-line v aplikaci Karta mého srdce v aplikaci Karta mého srdce

přes přes 5 000 Kč5 000 Kč pro zdraví maminky a novorozence pro zdraví maminky a novorozence

široké preventivní programy pro děti, dospělé i senioryširoké preventivní programy pro děti, dospělé i seniory

podpora péče o duševní zdraví až podpora péče o duševní zdraví až 2 000 Kč2 000 Kč

Nejlepší zdravotní pojišťovna roku 2022
nejen pro zaměstnance ŠKODA AUTO a. s.

nově až nově až 5 000 Kč 5 000 Kč na bezlepkovou dietuna bezlepkovou dietu

nově až nově až 2 000 Kč 2 000 Kč na korekční laserové operace očína korekční laserové operace očí

... a mnoho dalších příspěvků.... a mnoho dalších příspěvků. 209209

www.zpskoda.cz
www.pojistovnamehosrdce.cz

Přidejte se k nám

INZERCE

N
Á B O R O V

ÝBONUS
15.000–45.000 Kč

Ralsko

 725 435 914

 personalni@kvfi nal.cz

 @KVFinal

 www.kvfi nal.cz

NABÍZENÉ POZICE:
PRO RALSKO
 Seřizovač svářecích robotů a lisů
 CAD konstruktér
 Obsluha CNC – obráběč kovů
 Programátor CNC obráběcích strojů
 Pracovník nástrojárny
 Obsluha lisu / Montážní dělník
 Technolog svařování / Technolog   

 normovač   
 Pracovník údržby strojů a zařízení /   

 Provozní elektrikář
 Pracovník obsluhy 3D měrového centra

PRO USA
 Teamleader / Seřizovač svářecích robotů                                                                                                       
 Pracovník nástrojárny

Posilujeme týmy v Kuřívodech v Ralsku
a Spartanburgu v USA.
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Váš osobní
realitní makléř

Bude mi velkou ctí Vám pomoci

Theodora Landgraf

Realitní služby, jaké si přejete

s prodejem nemovitosti nebo
s hledáním nového domova

theodora.landgraf@re-max.cz
FB https://www.facebook.com/TheodoraLandgrafreality/
www.re-max.cz/theodoralandgraf
www.re-max.cz/harmony

M   +420
E

603 420 606

Harmony

INZERCE

PŘIDEJTE SE K NÁM  
VE VÝROBNÍM ZÁVODĚ 

V MNICHOVĚ HRADIŠTI

KONTAKTY:
Tel.: 725 586 493 

E-mail: zaneta.rybarova@kofola.cz

NASTOUPIT 
MŮŽETE IHNED 
• KONTAKTUJTE NÁS  
• POŠLETE ŽIVOTOPIS  
• PŘIJĎTE SE PODÍVAT

VOLNÉ POZICE:

• Partu fajn spolupracovníků

• Čisté pracovní prostředí

• Originální firemní benefity 
 - produkty z portfolia Kofoly

NABÍZÍME VÁM:

OPERÁTOR

SKLADNÍK 
PICKER

ELEKTRONIK

TECHNOLOG
SKLADNÍK VZV

OPERÁTOR 
MECHANIK

INZERCE

INZERCE

Jakékoli údaje a informace uvedené v tomto materiálu jsou pouze orientační. Bližší informace  
Vám sdělí poradce. NN Finance, s. r. o., se sídlem: Nádražní 344/25, Praha 5 – Smíchov, 
IČO: 24265870, DIČ: CZ69900473.

S naší pomocí ušetříte čas i peníze.

NN Finance   

Nabízíme optimální řešení v těchto oblastech

Pojištění 
motorových 
vozidel

Pojištění  
majetku

Pojištění  
odpovědnosti

Cestovní  
pojištění

Pojištění  
podnikání

Životní  
pojištění

Penzijní  
spoření

Bankovní  
produkty

Investice

Pomáháme vám dělat

správná finanční
rozhodnutí

Markéta Žďánská  
NN Finance

606 454 021
marketa.zdanska@poradce.nn.cz
www.nn.cz

inz. Finance 134x197 (22-477).indd   1 04.11.22   15:18

INZERCE

IN
ZE

RC
E

PRÁCE U ČESKÉ SPOLEČNOSTI V MNICHOVĚ HRADIŠTI

Co Vás u nás čeká?
 Zajímavá a různorodá práce
 Práce s moderními technologiemi
 Čisté pracovní prostředí
 Přátelské prostředí menšího kolektivu
 Možnost učit se a profesně růst

Pojďte s námi vracet lidem úsměv

LASAK s.r.o. • Českobrodská 1047/46 • Praha 9 – Hloubětín • výrobní závod Mnichovo Hradiště • Jiráskova 601

www.lasak.cz/kariera
tel.: 739 275 132
e-mail: jobs@lasak.cz

PŘIJÍMÁME NOVÉ KOLEGY:

INZERCE


